
1 

 

BRMG-KSiLP. V.0012.3.2014 

 

 

 

 

PROTOKÓŁ  NR 44-3/2014 
z  posiedzenia  

Komisji  Samorządu i Ładu Publicznego  Rady Miasta Gdańska, 
które  odbyło  się   27 lutego  2014r.   

 
Posiedzenie Komisja  rozpoczęła o  godz. 14,40  
 
Obecność: wg załączonej listy obecności, która  stanowi załącznik Nr 1  do niniejszego 
protokołu. 
 

Na  stan 7 (siedmiu) członków Komisji, w posiedzeniu uczestniczyło  6 (sześciu), czyli było 
quorum  do podejmowania prawomocnych decyzji. 
 

Lista pozostałych  osób obecnych na posiedzeniu  stanowi załącznik nr 2 do niniejszego 
protokołu.  
 

Radny Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji powitał wszystkich  obecnych i 
przedstawił porządek posiedzenia, który  Komisja przyjęła  jednogłośnie – 4 głosami za.  

Porządek posiedzenia: 

1. Ciąg dalszy  omawiania  wyników z konsultacji  społecznych dotyczących 
projektów statutów jednostek pomocniczych Miasta Gdańska  zgłoszonych 
w ramach konsultacji przeprowadzonych w dniach  od 25 listopada  2013r.  
do 31  grudnia 2013r. i  przedłoŜonych Komisji.  
 

2. Sprawy bieŜące, wolne  wnioski,  korespondencja.  
 

PUNKT  1 
Ciąg dalszy  omawiania  wyników z konsultacji  społecznych dotyczących projektów 
statutów jednostek pomocniczych Miasta Gdańska  zgłoszonych w ramach 
konsultacji przeprowadzonych w dniach  od 25 listopada  2013r.  do 31  grudnia 
2013r. i  przedłoŜonych Komisji.  

 
Tematyczne  zestawienie uwag – spełniających  wymogi formalne  do projektów statutów 
pomocniczych Miasta Gdańska  stanowi załącznik nr 4 do  niniejszego protokołu. Uwagi 
zawarte  są w 51  pozycjach.  
 
Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Otrzymaliście  Państwo  w wersji elektronicznej   tematyczne zestawienie  uwag  do 
projektów  statutów jednostek pomocniczych Miasta  Gdańska  - spełniające  wymogi  
formalne z przeprowadzonych konsultacji  - przetworzone  przez   Panią Bogusię Pieklik.  
Uwagi te przesłałem  do przedstawicieli jednostek pomocniczych. Proponuję, abyśmy  
sprawnie  to procedowali. Państwo na pewno jesteście zapoznani ze statutami, więc będę  
czytał poszczególne  uwagi, które  wpłynęły.  
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Na poprzednim posiedzeniu  zakończyliśmy  omawianie  uwag na punkcie 33. 
Punkt 34  

Proponuje, abyśmy  sprawnie to  procedowali. Jest   wniosek, aby w § 33 ust. 3 statutu, 
który określamoŜliwości wydatkowania  środków finansowych przez jednostki pomocnicze. 
Dopisać  równieŜ katalog zadań, polegający na informowaniu  o działaniach  
podejmowanych przez organy  Dzielnicy  w sprawach  dotyczących Dzielnicy.  Czyli, Ŝeby 
jednostki pomocnicze  mogły wydatkować  środki na  informacje, broszury  i inne rzeczy 
podkreślające  ich działanie. Chciałbym, aby  Szanowna Komisja  podjęła jakąś  decyzję. Ja  
osobiściekierując  się dobrem jednostek pomocniczych, nie wpisywałbym tego, z tego 
względu, Ŝe moŜne  to rodzić szereg  róŜnych problemów oraz komplikacji, itd.  
Czy ktoś  z Państwa chciałby  coś powiedzieć? 
 

Andrzej Witkiewicz  - przewodniczący  Zarządu Osiedla StrzyŜa 
Ale nie wiem, czy Radni Wysokiej Komisji znają ją równie  dobrze  jak Pan 
Przewodniczący.  
 

Aleksandra Dulkiewicz  - wiceprzewodnicząca  Komisji 
Otrzymaliśmy   równieŜ te zestawienia. Spotykamy  się  juŜ trzy lata w tej sprawie. 
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Mi się wydaje, Ŝe dopisanie takiej formuły, byłoby  bardzo krzywdzące i niekorzystne  dla 
jednostek  pomocniczych. Prosta sprawa – chcemy  informować  o tych działaniach, a boję 
się Ŝe  byłoby  to wykorzystywane  politycznie, itd., itd. Więc dla takiej czystości sprawy  
proponuję, Ŝeby tego jednak nie uwzględniać. Czy ktoś  z Państwa radnych  chciałby 
zabrać  głos, wypowiedzieć  się, czy ma jakieś wątpliwości. 
 

Aleksandra Dulkiewicz  - wiceprzewodnicząca  Komisji 
Pełna  zgoda Panie  Przewodniczący.  
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Pełna  zgoda -  rozumiem, Ŝe nie musimy tego w głosowaniu przyjmować, tylko rozumiem, 
Ŝe  Komisja rekomenduje, Ŝeby jednak tego nie wpisywać.   

 
Punkt 35 

Dotyczy  moŜliwości  pozyskiwania przez Radę  dodatkowych środków  na realizację zadań 
określonych przez  Radę Miasta Gdańska.  
Sens jest  następujący, Ŝeby jednostka pomocnicza mogła  występować, czy brać udział w  
konkursach, które  dotyczą np. budowy małych placów zabaw cytuję: bez konieczności 
uciekania się do pośrednictwa róŜnych organizacji i stowarzyszeń posiadających osobowość 
prawną.  Jest  to niemoŜliwe  do zafunkcjonowania.  
 

Beata Matyjaszczyk  - przewodnicząca Zarządu Dzielnicy Śródmieście  
Dlaczego w Gdyni jest moŜliwe. Jest takie  rozwiązanie, Ŝe gdyńskie rady, które  w sposób 
bezpośredni mają przyznane środki na działalność statutową maja moŜliwość 
uczestniczenia  w róŜnego  rodzaju innych konkursach, które  promują najciekawsze  
działania  i najciekawsze projekty. TakŜe  to nie jest tak, Ŝe  to nie jest niemoŜliwe.  

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Pani Radna, ja troszkę  zainterweniuję. My mówimy  o tym, Ŝe dajemy moŜliwość  w 
przyszłości, aŜeby były róŜnego rodzaju konkursy grantowe i inne moŜliwości pozyskiwania, 
natomiast …  

Beata Matyjaszczyk  - przewodnicząca Zarządu Dzielnicy Śródmieście  
Ale  zabieracie. 
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Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Nie zabieramy. W  tym przypadku  jest  konkretna sprawa, Ŝeby  w konkursie, który  
dotyczy budowy małych placów zabaw, który jest adresowany do organizacji 
pozarządowych,  mogły  równieŜ funkcjonować jednostki pomocnicze. A jest to tak 
naprawdę niefunkcjonalne. W tym przypadku akurat chodzi odkładnie o ten zapis. A ten 
zapis … 
 

Beata Matyjaszczyk  - przewodnicząca Zarządu Dzielnicy Śródmieście  
…w  konkursach ogłaszanych przez  Prezydenta  i Radę Miasta. Nie jest powiedziane, Ŝe 
(?)w  ogłaszanych  dla  organizacji pozarządowych w trybie  ustawy o działalności  poŜytku  
publicznego i wolontariatu, w związku z   tym  ja nie widzę  sprzeczności z obowiązującymi 
przepisami prawa w  tym zakresie.  
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Szanowni Państwo, ja uwaŜam, Ŝe ten zapis jest skonsumowany  w  § 33  pkt 4.Czy ktoś  z 
Państwa Radnych  chciałby  się wypowiedzieć w tej sprawie?  § 33 pkt.  mówi, Ŝe  Dzielnica  
moŜe  otrzymać dodatkowe  środki na realizacje  zadań opisanych na zasadach określonych  
w  odrębnych uchwałach. I my coś takiego  dopuszczamy.  
 

Aleksandra Dulkiewicz  - wiceprzewodnicząca  Komisji 
I zasady  konkursu dopuszczają  to, Ŝeby  Rady Dzielnic startowały. 
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Dokładnie, natomiast ten zapis generalnie  jest w delikatnej sprzeczności z innymi 
zapisami.  Ja  rekomenduje o nieuwzględnianiu, bo merytorycznie ten zakres jest  
uwzględniany.   
 

Andrzej Witkiewicz  - przewodniczący  Zarządu Osiedla StrzyŜa 
Czy mogę ? 
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Andrzeju, głównie  chciałbym   radnym  dać  się wypowiedzieć. 
 

Andrzej Witkiewicz  - przewodniczący  Zarządu Osiedla StrzyŜa 
To nie była  moja poprawka, dlatego  chciałbym się do niej odnieść.  UwaŜam, Ŝe  w 
większości masz  rację w tym  względzie  co mówisz, chyba, Ŝe  rozwiniemy katalog w tym 
poprzednim  paragrafie, bo drobne  inwestycje – jeŜeli np. kiedyś Prezydent zechce  
ogłosić   konkurs na małe place  zabaw, to  czy plac, który  będzie kosztował 50 tys. zł 
będzie traktowany jako drobna inwestycja. Gdzie jest granica  między drobną inwestycją a  
grubą inwestycją.  
 

Aleksandra Dulkiewicz  - wiceprzewodnicząca  Komisji 
To będzie w zasadach konkursu . 
 

Andrzej Witkiewicz  - przewodniczący  Zarządu Osiedla StrzyŜa 
Ale mamy powiedziane w tym, co Pan Przewodniczący przed chwilą  cytował, Ŝe na 
realizacje tych wymienionych w ust. 3.  
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Pan Prezydent  w swojej mądrości  tak  sformułuje konkurs, Ŝe będzie się mieścił  w 
punkcie 3.  

Punkt  36 
Uwaga  zgłoszona przez  pana Mariana Menczykowskiego, Ŝeby   dodać do § 33  ust. 5, który 
mówi, Ŝe  środki  finansowe rozdysponowane zgodnie z uchwała i wnioskiem do uchwały 
winne być ewidencjonowane i rozliczone przez  beneficjentów w  danym roku. 
Nie za bardzo wiadomo, co autor miał na myśli  i jaki był jego zamysł, więc wydaje mi się, 
Ŝe nie  bardzo  wiemy,  jaka  ma być  interpretacja, więc proponuję tego nie uwzględniać.   
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Iwona Konieczna  - Zastępca Przewodniczącego  Zarządu Osiedla Brętowo 
Tutaj  chyba  bardziej chodzi o to, Ŝe jeŜeli  Rada Osiedla, czy Dzielnicy ma inwestycje  
wieloletnie, to Ŝeby mogła  przerzucić środki na   następny rok . 
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Zdecydowanie nie,  to jest  coś  innego. Przykro mi bardzo, ale  tego  to nie dotyczy. 
Kolejny  

Punkt 37 
odnosi się do  § 34 pkt 3  statutu, który  brzmi następująco:   „W razie powtarzającego 
sięraŜącego naruszenia prawa przez  Radę, Rada Miasta Gdańska z własnej inicjatywy  lub 
na wniosek Prezydenta Miasta Gdańska moŜe  rozwiązać Radę”. Wnioskodawca  proponuje 
skreślić  ten punkt.  Jest  to  trochę  sprzeczne z naszym załoŜeniem, dlatego  proponuję 
nie uwzględniać tej  uwagi  i ją  odrzucić . Kolejny  
 

Punkt 38 
dotyczy podkreślenia roli regulaminu Rady dla rozwiązywania spraw, które  nie zostały 
bezpośrednio opisane w statucie.  Pan Maciej Kałas  proponuje, aby  do statutu wpisać, aby 
rada określała zasady  funkcjonowania Rady oraz Zarządu, między innymi  organizacja 
bieŜących prac rady, przebiegu sesji i jej protokołowania,  prac i regulaminów komisji 
rady, obiegu korespondencji. UwaŜam, Ŝe te rzeczy powinny być  uwzględnione, natomiast 
kaŜda  Rada powinna we własnym zakresie to regulować. Wg mnie nie ma  potrzeby, aŜeby 
tak szczegółowe  rzeczy wpisywać  do statutu. To jest  juŜ wewnętrzna  rola rady, jak  
sobie uporządkuje pracę. Takie jest moje  zdanie w tej kwestii, jakie jest  zdanie Państwa 
Radnych?  
 

Aleksandra Dulkiewicz  - wiceprzewodnicząca  Komisji 
Damy wolność  jednostkom. 
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Dokładnie.  Tutaj zresztą nie ma co  narzucać. Kolejny punkt, punkt  dosyć  
kontrowersyjny  tj. 

Punkt 39 
„dodanie  do obowiązku informowania organów dzielnicy przez  urząd miejski oraz 
miejskie jednostki organizacyjne o sprawach dotyczącychposzczególnych dzielnic oraz 
obowiązek merytorycznej i terminowej  odpowiedzi na pismo przez organy dzielnicy do 
tych jednostek”. 
Państwo proponują,  co jest zasadne, Ŝe  to co mieści się w zakresie kompetencji Rady 
oraz  to co mieści się w zakresie  kompetencji ... ( krótka  wymiana  zdań nt. nagrywania 
posiedzenia  przez   jej uczestnika, radną osiedla , bez  poinformowania o tym przewodniczącego 
Komisji). Państwo proponujecie, Ŝeby właściwe  wydziału Urzędu Miejskiego w Gdańsku 
oraz  jednostek organizacyjnych Miasta  niezwłocznie informowały Radę  lub Zarząd o 
moŜliwości  zaopiniowania lub uzgodnienia  określonego dokumentu  lub działania a  takŜe 
o moŜliwości uczestniczenia w pracach określonej komisji.  
Co do pewnej  zasady  merytoryczności, moje  zdanie oczywiście jest takie,  Ŝe  zgadzam 
się, Ŝe jednostki powinny być informowane. JeŜeli podjęliśmy decyzję o jednostkach 
pomocniczych, to cieszymy  się, Ŝe one  są. Daliśmy kompetencje  dla Rady, dla Zarządu i 
jest rzeczą naturalną, Ŝe poszczególne jednostki, poszczególne  wydziały powinny te 
jednostki informować  w sprawach, które ich dotyczą.  Natomiast sam zapis,  w mojej 
opinii – nie wiem  jaka jest opinia  Państwa  Radnych -  jest  dosyć, co najmniej 
nieprecyzyjny, bo  ja nie widzę  powodu, aŜeby  jednostka organizacyjna, jaką jest np. 
MOSiR miała informować  o moŜliwości  uczestniczenia w pracach Komisji Samorządu i Ładu 
Publicznego np. Andrzeja Witkiewicza.. Dlaczego MOSiR ma informować Pana Witkiewicza, 
Ŝe na Komisji Skwierawskiego  będzie  omawiany… 
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Aleksandra Dulkiewicz  - wiceprzewodnicząca  Komisji 
…stan przygotowania plaŜ. 
 

Andrzej Witkiewicz  - przewodniczący  Zarządu Osiedla StrzyŜa 
Gdzie jest taki zapis. Tutaj się mieści  wydział, na prawach Wydziału  działa  Biuro Rady. 
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Nie wiem, jak ja mam to rozumieć. Natomiast jest taki zapis, który mówi, Ŝe  właściwe 
wydziały  i jednostki organizacyjne  Miasta. Znaczy tak -  mówimy o rzeczach, które są   w 
kompetencji Rady oraz  w kompetencji Zarządu, Ŝe właściwy Wydział bądź jednostka   
powinna informować  jednostkę  pomocniczą  o moŜliwości zaopiniowania  czegoś. Tak? 
Uzgodnienie jakiegoś  dokumentu,  to juŜ widzę takie pewne niefunkcjonalne zdarzenie. 
Uzgodnienie to uzgodnienie. Opiniowanie - tak. Natomiast moŜliwości uczestniczenia  
jednostki  - rozumiem -  w pracach  Komisji. Czyli np. my będziemy mieli na Komisji 
kwestie przygotowania  sezonu  i będzie referował  to Dyrektor Bukontt, to ja nie bardzo 
widzę logikę, Ŝeby Bukontt  był zobowiązany  - przepraszam Andrzej, Ŝe tak mówię  
personalnie  -  informować Witkiewicza, Ŝe  u Skwierawskiego na Komisji jest coś 
omawiane.  UwaŜam, Ŝe nie. Ja  uwaŜam, Ŝe  to moŜna  by  bardziej przeformułować, Ŝe  
Wydziały powinny informować   o tym, co zdecydowanie  mieści się  w  kompetencjach. 
 

Andrzej Witkiewicz  - przewodniczący  Zarządu Osiedla StrzyŜa 
Jak jest napisane  wydział lub jednostka, to  przecieŜ nie będzie wydział, jeŜeli  porządki  
rozsyła niejako wydział  - Biuro Rady Miasta, które jest w strukturze Miasta.      
 

Aleksandra Dulkiewicz  - wiceprzewodnicząca  Komisji 
Takie mam wraŜenie, Ŝe moŜe taka była intencja, bo przecieŜ Państwo dostajecie  
dokładnie  właściwie  te same dokumenty co my – porządki obrad, projekty uchwał. 
Szczerze? To tylko jedna  uwaga – my jako  Radni Miasta Gdańska  rzadko kiedy  
otrzymujemy bezpośrednio  od   Rad jakieś  informacje.  
 

Andrzej Witkiewicz  - przewodniczący  Zarządu Osiedla StrzyŜa 
Ostatnio była sprawa  podziału  rejonów szkolnych i była informacja  do Radnych wysłana z 
Wydziału Edukacji, natomiast ona nie poszła  do jednostek pomocniczych ze względu na to, 
Ŝe nie była  jeszcze  projektem uchwały. Tak samo jest z koncepcjami zagospodarowania 
przestrzennego, które  są przedstawiane  na posiedzeniu Komisji. Radni Komisji mogą się z 
tym wcześniej zapoznać, my natomiast nie. To są dodatkowe  materiały  i dlaczego Biuro 
Rozwoju Gdańska nie mogłoby ich wczesanie przesłać  równieŜ do nas.  
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Tak jak tutaj siedzimy, zgadzamy się, Ŝe jednostki pomocnicze  powinny być informowane  
co najmniej  w  tym zakresie, co  zagwarantowaliśmy im w statucie. Ale ja osobiście nie 
widzę powodu, Ŝeby Dyrektor Bukontt, Dyrektor Piskorski  czy ktoś inny był zobowiązany  
do informowania jednostek pomocniczych, Ŝeby one uczestniczyły  w pracach Komisji. 
MoŜe  to nieprecyzyjnie powiedziałem. JeŜeli Państwo zgodzicie się, to byśmy  się 
zastanowili -  skorzystałbym tutaj z mądrości mecenasa  - zapisać o informowaniu jednostki 
w zakresie jej działania określonym w statucie. JuŜ nie, Ŝeby informowano o posiedzeniach 
Komisji, czy coś takiego.  
 

Andrzej Witkiewicz  - przewodniczący  Zarządu Osiedla StrzyŜa 
Porządki  dostajemy, ale  czym jest Biuro Rady Miasta Gdańska, jak niejako wydziałem  
Urzędu Miejskiego. Jest w pierwszym zdaniu –o informowaniu nas  przez  wydział, którym 
jest  równieŜ Biura  Rady. Ale takŜe o rzeczach, których nie dostajemy. 
 

Bogdan Oleszek – członek Komisji 
Na  co liczycie? 
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Andrzej Witkiewicz  - przewodniczący  Zarządu Osiedla StrzyŜa 
Na to liczymy - od  dawna  o tym mówimy  - aby  nie wyszarpywać niektórych opinii, bo 
akurat się dowiedzieliśmy, Ŝe  coś jest zrobione,  tylko Ŝeby  to było obligatoryjne. To 
samo jest  interpelacja  i odpowiedź. 
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Panie Radny, pan  ma  taką  metodę mieszania. 
 

Andrzej Witkiewicz  - przewodniczący  Zarządu Osiedla StrzyŜa 
Nie mieszam  polityki bynajmniej.  
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Prosiłbym i skupmy  się na razie -  o interpelacjach za chwileczkę. Rozumiem, Ŝe co do 
pewnego sensu  logiki zgadzamy się.  Co do  informowania – nie wiem jak  to  dokładnie  
sformułować, ale  tutaj teŜ skorzystałbym z mądrości Pana mecenasa w tym zakresie, ale 
w zakresie, który jest  zapisany w statucie. 
Nie wiem, jak Państwo uwaŜacie? Czy moŜemy ustalić, Ŝe w  tym zakresie mamy pewne  
uzgodnienie. Czy mają Państwo radni jakieś uwagi, opinie? 
 

Andrzej Witkiewicz  - przewodniczący  Zarządu Osiedla StrzyŜa 
Czy cały zakres będziemy  uzgadniać czy teŜ udzielanie  odpowiedzi jest  do 
zastanowienia?  Sprawa, o której mowa  w § 1, Ŝe opinia Rady  wymaga udzielenia 
odpowiedzi. Czyli, jak my  juŜ  coś  zaopiniujemy,  to  Ŝeby nam na to odpowiedziano, czy  
po prostu odpowiedziano chociaŜby na pismo. Tutaj  kłania się interpelacja 12/14 gdzie nie 
odpowiedziano  śabiance przez ponad pół roku na  pismo Zarządu.  
 

Aleksandra Dulkiewicz  - wiceprzewodnicząca  Komisji 
Kpa  działa  czy nie działa? 
 

Andrzej Witkiewicz  - przewodniczący  Zarządu Osiedla StrzyŜa i inne głosy z sali 
Nie działa.  
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Zdaniem Komisji  jest  tak, Ŝe na kaŜde pismo  naleŜy odpowiadać, na kaŜdy temat naleŜy 
odpowiadać, ale wpisać jakiś taki martwy zapis do…(  rozmowy kilku  osób   jednocześnie). 
 

Andrzej Witkiewicz  - przewodniczący  Zarządu Osiedla StrzyŜa 
Czemu martwy. Będę miał przepis, który mówi, Ŝe trzeba odpowiedzieć, a nie tylko, Ŝe tak 
trzeba, tak  wypada. Nie moŜna powiedzieć, Ŝe zawsze, tylko zdarzają się przypadki, gdzie 
musi dojść  do interpelacji radnego, Ŝe Urząd cały  sprawdzono i nie ma odpowiedzi.  
 
Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Nie wiem, czy Pan mecenas widzi, czy Państwo widzicie jakieś  rozwiązanie. Natomiast 
prosta jest kultura pewnej współpracy, która  mówi, Ŝe na pismo się odpowiada. Na enty 
pismo teŜ się odpowiada, chociaŜ kpa  mówi, Ŝe jeśli nic się nie zmieniło  w danej sprawie, 
to juŜ  chyba nie naleŜy odpowiadać, nie ma potrzeby. Natomiast, jakiś konkretny zapis 
pewnych przyzwyczajeń nie zmieni. Więc ja nie mam tutaj pomysłu. 
 

Andrzej Bodakowski -  radca prawny 
Panie Przewodniczący, odpowiedź jest bardzo prosta. Jednostka pomocnicza nie jest 
strukturą zewnętrzną  w stosunku do Prezydenta Miasta Gdańska, więc  kpa  nie ma tutaj  
Ŝadnego zastosowania. JeŜeli jest to struktura wewnętrzna i występują obojętnie z 
wnioskiem  o opinię  czy  czymkolwiek innym, no  to rzeczywiście  na takie pismo 
Prezydent – posłuŜę  się tym określeniem, a praktycznie  to w iluś tam procentach 
rzeczywiście pod podpisem Prezydenta w iluś procentach  w większości podpisanych  jest 
Dyrektorów merytorycznych  Wydziałów, to powinny tych odpowiedzi udzielić. Nawet, 
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gdyby  ta odpowiedź miałaby  sprowadzać do tego, Ŝe nie leŜy  to w zakresie kompetencji   
jednostki, zarządu  czy rady. Ale  odpowiedź powinna być.  
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Taka informacja  zwrotna zawsze powinna być.   
 

Andrzej Witkiewicz  - przewodniczący  Zarządu Osiedla StrzyŜa 
I będzie w statucie? 
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
UwaŜam, Ŝe trzeba  się nad tym powaŜnie zastanowić.  Ja się przychylam, Ŝeby tak. NaleŜy  
się przychylić,  Ŝeby tak.  
 

Andrzej Bodakowski -  radca prawny 
Rozmawiamy tutaj o dwóch  róŜnych rzeczach. Bo to, o czym mówiłem  to jest 
odpowiedź… 
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Chodzi o odpowiedź na opinie. Opinia   przychodzi  jako opinia i ja uwaŜam, Ŝe na opinię 
nie naleŜy  odpowiadać.  UwaŜam, Ŝe korespondencja  to jest  coś innego.  
 

Andrzej Bodakowski -  radca prawny 
Dlatego, teŜ moje  pytanie w tym zakresie. Czy to ma być odpowiedź na opinię, czy  teŜ na 
kaŜde inne pismo. Bo  w kontekście  tego zapisu, to chodziło tam  o opinie  i uzgodnienia.  
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
UwaŜam  tak, Ŝe  w kwestii uzgodnień nie jest w ogóle  do zaakceptowania  przez Komisję, 
tak jak przed chwilą tutaj rozmawialiśmy. Kwestia  informowania teŜ, jakby nie wpisania. 
Jest to kwestia jakby pewnej naturalności informowania jednostek pomocniczych  w 
zakresie ich działania  oraz  kwestia taka, Ŝe jeŜeli jest pismo, to się na nie odpowiada. 
Jest to najbardziej proste  rozwiązanie.  Kolejny  
 

Punkt 40 i 41 
Myślę, Ŝe moŜemy je omawiać  jednocześnie. Dotyczą kwestii inicjatywy uchwałodawczej. 
Dyskutowaliśmy na ten temat. Nie wiem jakie jest  Państwa zdanie. Jednostki wnioskują,  
aŜeby jednostki pomocnicze Rady Dzielnic miały inicjatywę  uchwałodawczą – w róŜnych 
konfiguracjach. Nie wiem jakiejest Państwa  zdanie na ten temat. Moje zdanie na ten 
temat jest proste- herbata od mieszania nie robi się słodsza, a od  projektów  uchwał nie 
przybywa pieniędzy na inwestycje. 
 

Aleksandra Dulkieiwcz  - wiceprzewodnicząca Komisji 
 Narzędzi jest sporo.  
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Narzędzi jest sporo. Jednostka pomocnicza  Nowy Port przeprowadziła  taką  inicjatywę 
uchwałodawczą. Chwała jej za to. Moje osobiste  zdanie, to takie, Ŝe nie zmieni  to realnie 
sytuacji.  
 

Beata Matyjaszczyk -przewodnicząca Zarządu Dzielnicy Śródmieście 
Nie zmieni realnie  sytuacji, czyli nie wpłynie  teŜ negatywnie, to dlaczego nie?.    
 

Andrzej Bodakowski -  radca prawny 
Na razie na tym etapie ten wniosek  jest z przyczyn formalnych nie do  uwzględnienia, 
dlatego, Ŝe  statut jednostki pomocniczej nie moŜe stać w sprzeczności  ze Statutem  
Miasta Gdańska. W Statucie Miasta Gdańska jest wyliczony krąg podmiotów, którym 
przysługuje inicjatywa uchwałodawcza. W związku z  powyŜszym, zapis taki  do statutu 
jednostki pomocniczej byłby zapisem nielegalnym. TakŜe  moŜna to traktować jako 
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dyskusję co do zasady, natomiast dzisiaj dyskusja jest bezprzedmiotowa z przyczyn 
formalnych. 
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
To jest opinia  formalna  mecenasa, natomiast moja osobista jest …(niezrozumiałe) Czy 
ktoś z Państwa ma jeszcze  cos do dodania? Rozumiem, Ŝe Państwo Radni przychylili  się  
do propozycji, jaką złoŜyłem. Dziękuje bardzo, czyli Komisja  rekomenduje nie wpisywanie  
tej inicjatywy. Kolejny  
 

Punkt  42 
Jest  to danie prawa  do przenoszenia środków  finansowych  pozostających do  dyspozycji 
Rady Dzielnicy na kolejne lata w ramach kadencji. Tutaj oczekujemy  na  informację ( 
kilka głosów   równocześnie). 
 

Bogdan Oleszek  - członek Komisji 
Jak nie wykorzystamy  budŜetu Rady Miasta, to go zwracamy.   
 

Beata Matyjaszczyk -przewodnicząca Zarządu Dzielnicy Śródmieście 
Proszę  postawić  się w  sytuacji mniejszych Dzielnic. 
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Panie Przewodniczący, jestem gorącym zwolennikiem tego. Jedna  z najmniejszych  
dzielnic, Rada  Dzielnicy  Rudniki mówi, Ŝe mają do wydania 12 tys. zł i nic za to nie mogą 
z robić. Mamy  wszystkie argumenty  przeciwko, bo budŜet  ma konkretny  czas  od  do, 
itd. 
Mógłbym się  na  coś takiego zgodzić ale  wyłącznie pod warunkiem słuŜb finansowych, Ŝe 
jeŜeli np. jednostka pomocnicza  do końca   I kwartału, tj. 31 marca  wie, Ŝe nie wyda  
tych pieniędzy bo  chciałaby np. zrobić  za rok chodnik – Prezydent mówi  dobrze, Ŝe moŜe  
tak zrobić,  ale…. To nie moŜe być taka sytuacja, Ŝe ktoś  się  zastanawia  i 15  grudnia 
mówi, Ŝe do końca  roku nie wyda tych pieniędzy ( kilka  głosów  jednocześnie)… wyłącznie 
musi  być  do końca  I kwartału  i za zgodą Prezydenta. 
 

Bogdan Oleszek  - członek Komisji 
Muszą być jakieś uzgodnienia.  
 

Piotra Spyra  - Dyrektor Biura Rady Miasta Gdańska  
Panie Przewodniczący, rozmawiałem ze słuŜbami finansowymi i Dyrektor Ostaszewską i 
Panią Blacharską to wiem, Ŝe ten zapis stoi w sprzeczności z ustawą o finansach 
publicznych. Wiem, Ŝe jest przygotowywana  taka  oficjalna odpowiedź  przez  Urząd 
Miejski i myślę, Ŝe Komisja  dostanie taką odpowiedź z powołaniem się na przepisy prawne. 
 

Bogdan Oleszek  - członek Komisji 
To właśnie chciałem powiedzieć. My teŜ chętnie byśmy sobie chociaŜ  część  zostawili.  
 

Aleksandra Dulkiewicz   - wiceprzewodnicząca Komisji 
Są w budŜecie tzw. wydatki niewygasające, ale one są obwarowane konkretnymi 
przepisami.   
 

Bogdan Oleszek  - członek Komisji 
Trzeba  by  zrobić  jakieś  ustalenia.  Np.  rada dzielnicy powie, Ŝe  w tym roku  chce  ileś 
tam środków, a  resztę przenieść  na rok następny. Nie wiem, czy taka  forma. 
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Jest problem co do wpisania  tego w statucie.  (Kilka  osób mówi jednocześnie). 
UwaŜam,  Ŝe jeŜeli jest taka  uwaga, Ŝe  … no, nie rozstrzygniemy. Czekamy na informację 
od Pani Sekretarz Miasta. Ja jestem gorącym zwolennikiem tego. (Kilka  osób mówi 
jednocześnie) 
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Piotra Spyra  - Dyrektor Biura Rady Miasta Gdańska  
Rozmawiałem  w  Gdyni z osobami, które  obsługują jednostki pomocnicze  i w Gdyni nie 
podano mi przepisu, na jaki się powołują. Podobno jest to sprawa  uznaniowa, której nie 
regulują  Ŝadne przepisy. 
 

Beata Matyjaszczyk -przewodnicząca Zarządu Dzielnicy Śródmieście 
Na kaŜdej sesji radni podejmują  uchwałę  dotyczącą  przesunięć i zmian w budŜecie, to 
myślę, Ŝe jest to kwestia wypracowania sensownego rozwiązania. (Kilka  osób mówi 
jednocześnie) 
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Proszę Państwa  proszę o spokój,  czy mógłbym kontynuować?  
 

Punkt 43 
Przeprowadzenie wyborów do Rad  Dzielnic jednocześnie z wyborami do Rady Miasta 
Gdańska. Pojawiały się takie propozycje, nie wiem jakie jest Państwa zdanie. Nie 
chciałbym  ograniczać  moŜliwości  kandydatom  do jednej  i drugiej rady. 
 

Aleksandra Dulkiewicz  - wiceprzewodnicząca Komisji 
Zdaje  się, Ŝe  część  radnych dzielnicowych  chce  do Rady Miasta   startować, a nie kaŜdy  
kto  startuje zawsze  jest  wybierany do Rady Miasta. 
 
Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Rozumiem, Ŝe Komisja   raczej przychyla  się do nieuwzględniania  tego wniosku. Kolejny 
 

Punkt 44 
Mówiący o ograniczeniu  kadencji organów Rady do dwóch  kadencji. Jestem  temu 
przeciwny. 
 

Aleksandra Dulkiewicz  - wiceprzewodnicząca Komisji 
Ja teŜ jestem  przeciwna.  
 

Andrzej Witkiewicz  - przewodniczący  Zarządu Osiedla StrzyŜa 
Ta  uwaga  była  w ogóle nieformalna.  Jakich organów   to dotyczy? Organem jest teŜ  
rada, to teŜ  jej dotyczy? 
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Panie Przewodniczący nie rozszerzajmy. Kolejne 
 

Punkty 45, 46, 47, 48. 49, 50 i 51  
Dotyczą  obszaru jednostek pomocniczych, dotyczą zmiany granic. 
Chciałbym jak najbardziej wyjść na przeciw jednostkom pomocniczym. Natomiast 
poruszamy się w takim obszarze prawnym, który tego zabrania.  Niestety nie mamy w 
naszym prawodawstwie, w którym się poruszamy, tych zapisów i niestety nie moŜemy tego 
uwzględnić. 
 

Iwona Konieczna  - Zastępca Przewodniczącego  Zarządu Osiedla Brętowo 
Dlaczego nie?  
 

Aleksandra Dulkiewicz  - wiceprzewodnicząca Komisji 
Pan Przewodniczący prosił, aby  zgłaszać  się do zabierania  głosu. 
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Nasz Statut precyzuje kwestie  dzielenia i łączenia, natomiast nie precyzuje zmiany granic.  
Wydaje się, Ŝe niestety jest to przez nas nie do przeskoczenia.  
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Iwona Konieczna  - Zastępca Przewodniczącego  Zarządu Osiedla Brętowo 
Przystanek PKM  Brętowo będzie dalej w Pieckach. 
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Niestety, wobec mojej opinii – nie wiem czy Komisja  to potwierdzi, ale  wg mnie nie ma 
moŜliwości  zrobienia tych zmian na chwilę obecną.  
 

Iwona Konieczna  - Zastępca Przewodniczącego  Zarządu Osiedla Brętowo 
Mieszkańcy  zbierali podpisy, prosili właśnie o zmianę granic, Ŝeby to uregulować. 
 

Aleksandra Dulkiewicz  - wiceprzewodnicząca Komisji 
MoŜe Pan mecenas mógłby nam po raz  setny  wytłumaczyć kwestie  zmiany granic, bo my 
o tym rozmawiamy właściwie na kaŜdej Komisji i większość  Państwa  teŜ uczestniczy    w 
naszych posiedzeniach. MoŜe Pan mecenas wyjaśni, dlaczego nie moŜemy tego zrobić. 
 

Andrzej Bodakowski -  radca prawny 
Myśmy  chyba teŜ  uprzednio rozmawiali o  innym  zagadnieniu. Myśmy  rozmawiali o  
zmianie granic  w trybie przepisów Statutu  Miasta Gdańska. Chodziło o to, czy moŜna  
zmienić granicę  pomiędzy StrzyŜą a Wrzeszczem  na  obszarze  Hossy? 
 

Andrzej Witkiewicz  - przewodniczący  Zarządu Osiedla StrzyŜa 
TeŜ Brętowa. 
 

Andrzej Bodakowski -  radca prawny 
I trzeciej jednostki, której nie pamiętam.  
Głosy z sali:  Nory Port, Młyniska, Westerplatte. 
Potem była mowa, aczkolwiek w sposób niesformalizowany, odnośnie Przymorza  Małego  - 
to był wniosek nie sformalizowany.  JeŜeli chodzi o dzisiaj,  to Statut Miasta Gdańska 
przewiduje moŜliwość łączenia, przewiduje moŜliwość dzielenia, natomiast nie przewiduje 
moŜliwości  zmiany granic  pomiędzy  jednostkami pomocniczymi. Ponadto trzeba 
pamiętać jeszcze o jednej rzeczy, Ŝe jednostki pomocnicze zostały powołane na mocy 
uchwał – nie pamiętam, z którego  roku.  
(Kilka  osób mówi jednocześnie- wymiana zdań  co do daty) 
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Rzeczą  jest   bezsporną, Ŝe nie jest  to zapisane  w Statucie Miasta Gdańska. Nie ma takiej 
moŜliwości.  
 

Iwona Konieczna  - Zastępca Przewodniczącego  Zarządu Osiedla Brętowo 
Właśnie dwa lata temu była mowa, Ŝe  to będzie moŜna  załatwić przy zmianie  statutów i 
Ŝeśmy specjalnie przekładali sprawę, czekając na zmianę  statutu. Dzisiaj się nam buzię 
zamyka, bo się okazuje, Ŝe nie moŜna.  
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
MoŜemy  godzinę na ten temat  rozmawiać i  nie zmienimy stanu obecnego. MoŜemy trzy 
godziny  rozmawiać. 
Niewyraźne głosy z sali 
Bardzo bym prosił niesabotować pracy Komisji  i pozwólcie nam pracować.  
 

Iwona Konieczna  - Zastępca Przewodniczącego  Zarządu Osiedla Brętowo 
Czy Komisja teŜ nie powinna  posłuchać głosów  mieszkańców, którzy prosili, Ŝeby ich 
przyłączyć  do Brętowa.  
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
My   nie tylko słuchamy. 
Niewyraźny głos  z sali. 
Szanowni Państwo,  następujące  punkty  które … 
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Andrzej Witkiewicz  - przewodniczący  Zarządu Osiedla StrzyŜa 
Od dłuŜszego czasu Panie Przewodniczący  zgłaszam się do głosu  
 

Iwona Konieczna  - Zastępca Przewodniczącego  Zarządu Osiedla Brętowo 
Nie ma jakby  dobrej woli … 
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Szanowni Państwo, punkty  które  jakby dotyczyły  zmiany granic  - głosy z  sali. 
Proszę  Pani, czy Pani moŜe pozwolić  nam pracować ? To proszę   nie przeszkadzać. Nie 
wiem, czy gdzieś  taki zwyczaj jest, Ŝeby co chwilę wchodzić  w słowo. 
 

Aleksandra Dulkiewicz  - wiceprzewodnicząca Komisji 
Czy my mamy kompetencje  do zmiany granic? 
 

Andrzej Bodakowski -  radca prawny 
Musielibyśmy zmienić pierwotną uchwałę na mocy której powołaliśmy jednostki 
pomocnicze. (Kilka osób  mówi jednocześnie). 
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Panie mecenasie, gdyby Pan pozwolił, to postarałbym się jeszcze kilka rzeczy 
doprecyzować. 
W zestawieniu tematycznym, na którym bazujemy, wszystkie punkty od 45  do końca  
dotyczą zmiany granic. Część dotyczy sprawdzenia bo podobno jest tutaj  róŜnica 
pomiędzy uchwałą początkową z lat dziewięćdziesiątych a obecną. RóŜnica  
prawdopodobnie wynikająca z róŜnej  techniki zaznaczania, bo kiedyś  to było zaznaczane 
flamastrem, a teraz  jest  to robione komputerowo – to naleŜy poprawić. Natomiast samej 
zmiany granic, niestety  w tej przestrzeni prawnej nie moŜemy zrobić.  Takie jest  tutaj – 
rozumiem, zdanie Komisji.  Rozumiem, Ŝe tak odbieram  zdanie  Komisji. Tak?   
Komisja  przychyliła się  do powyŜszego. 
Głosy z  sali jednoczesne, niezrozumiałe). 
 

Andrzej Witkiewicz  - przewodniczący  Zarządu Osiedla StrzyŜa 
Czy dostanę głos, Panie Przewodniczący? 
Głosy z  sali jednoczesne, treść niezrozumiała). 
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Proszę Państwa, czy ja mógłbym  prosić  o zachowanie przyzwoitości?  
Są jeszcze dwie rzeczy, których nie doprecyzowaliśmy i  chciałbym  tutaj poznać Państwa  
zdanie, bo są dwa wnioski zgłoszone w ramach konsultacji, które sąwzajemnie się 
wykluczają.  
Jedna jest zgłoszona przez mieszkańca Gdańska, który mówi, Ŝe jeŜeli…. 
 
Andrzej Witkiewicz  - przewodniczący  Zarządu Osiedla StrzyŜa 
Ja  się zgłaszałem, dlaczego pan Przewodniczący  tego nie szanuje. Ja się w tym punkcie  
dotyczącym  granic zgłaszałem. Czy ja jako Przewodniczący Zarządu nie mam prawa? 
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Do wszystkiego. 
 

Andrzej Witkiewicz  - przewodniczący  Zarządu Osiedla StrzyŜa 
Nie do wszystkiego. Ale, im ktoś głośniej krzyczy  to… 
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Tak  Andrzeju trzeba przyznać, Ŝe Pani tutaj  wyjątkowo przeszkadzała i za  często. Zaraz  
Andrzeju  dostaniesz  głos.  
Są dwa  wykluczające  się wnioski. Jeden, który  mówi, Ŝe  jeŜeli jest  rozwiązana rada  w 
ciągu  kadencji nie naleŜy przeprowadzać  wyborów -  punkt  30. 
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Druga  opinia  -  punkt  12, mówi, Ŝe jeŜeli  zostanie rozwiązana  Rada a do końca  
kadencji  pozostanie przynajmniej 12 miesięcy przeprowadza  się  obligatoryjnie wybory.  
Chciałbym poznać  zdanie Komisji na ten temat – w jakim kierunku Państwo się 
przychylacie. Czy – jeśli jest rozwiązanie i zostało powyŜej 12 miesięcy to przeprowadzamy  
wybory,  czy  teŜ jak zgłaszał mieszkaniec Gdańska argumentując, Ŝe  w trakcie kadencji 
nie ma sensu przeprowadzać wyborów. Proszę, aby Wysoka Komisja opowiedziała  się  za 
jednym z rozwiązań. 
 

Przemysław Ryś – członek Komisji 
Myślę, Ŝe jeśli pozostało  minimum 12 miesięcy  to będzie moŜna  wybierać. 
 

Bogdan Oleszek  - członek Komisji 
Jestem przeciwny wyborom. Na  rok  to jest  ich moŜliwość ograniczona.  
 

Aleksandra Dulkiewicz  - wiceprzewodnicząca Komisji 
 PowyŜej  12-tu miesięcy. 
 

Bogdan Oleszek  - członek Komisji 
Nawet   13  miesięcy to co  to zmienia.  Jestem za Radą Dzielnicy  tylko  jest  pytanie, jeśli 
w 13-tym miesiącu  do wyborów  rozwiązują  się,  a następnie  zorganizują, to proszę 
przeliczcie na ile  oni się zorganizują.  Nie wiem, czy  to będzie nawet pół roku.  
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Proszę, pan Przewodniczący Witkiewicz. 
 

Andrzej Witkiewicz  - przewodniczący  Zarządu Osiedla StrzyŜa 
Po pierwsze tam chodziło o to, aby 12 miesięcy mogła  działać  Rada, jeszcze dodać te  
dwa miesiące  po zakończeniu kadencji rady. Ale przede wszystkim musimy pamiętać o 
tym,  Ŝe jeŜeli rzeczywiście  frekwencja będzie niska  to ta rada nie powstanie. JeŜeli 
mieszkańcy będą tego chcieli, osiągniemy próg wyborczy, który mówi o tym, Ŝe  poniŜej 
niego nie powstaje rada, no  to nie będzie  rada działała przez te  14-cie miesięcy, a jeŜeli 
mieszkańcy będą  chcieli i przyjdą na wybory  to po co im to ograniczać.  
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Musimy podjąć   jakąś decyzję.  
(Głosy z  sali jednoczesne). 
Musimy podjąć  decyzję. Albo  dopuszczamy  moŜliwość przeprowadzenia wyborów, jeŜeli  
pozostało co najmniej rok, albo nie dopuszczamy.  
 
Bogdan Oleszek  - członek Komisji 
Rok, ale  działalności. 
 

Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
W tym kierunku  idziemy. Kolejna  rzecz, której ja tak naprawdę nie rozumiem i nie wiem 
jak ją  zapisać.  Jest propozycja, aby  dopisać  do statutu  
 

Punkt 14 
dodanie prawa do opiniowania przez Radę Dzielnicy  zamiarów nieruchomości gruntowych 
oraz  lokali uŜytkowych usytuowanych na obszarze Dzielnicy będących w zarządzie Miasta 
Gdańska. 
Co do zasady  to zgadzam się, Ŝe  jest to dobra rzecz, natomiast nie widzę technicznie jak 
to przeprowadzić, Ŝe kaŜdorazowo zamiary zbycia nieruchomości, kaŜdy metr będzie 
Prezydent musiał … W zasadzie tego nie widzę, Ŝeby kaŜdy ogród, kaŜdy garaŜ, kaŜdą 
nieruchomość  rada miałaby opiniować. UwaŜam, Ŝe  intencja jest dobra,  Ŝe wszystko to 
co dotyczy obszaru Miasta  jest  w jej kompetencji, natomiast nie wyobraŜam sobie  takiej 
sytuacji, Ŝe Urząd kaŜdorazowo  o kaŜdy metr pyta  się  jednostki pomocniczej czy moŜe 
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sprzedać  czy nie. Nawet Rada Miasta tym się nie zajmuje, Ŝadne  Komisje  się tym nie 
zajmują. Wiec ja uwaŜam, Ŝe  w  tym zakresie  jest to nieprecyzyjne. Podjęliśmy  decyzję 
w tym temacie na ostatnim posiedzeniu, ale  chciałem  to wyjaśnić, Ŝe  to jest 
praktycznie… Ŝe  to nie zahula.    
 

 
Andrzej Witkiewicz  - przewodniczący  Zarządu Osiedla StrzyŜa 
To funkcjonuje  na StrzyŜy  od pewnego  czasu  dzięki  dobrej współpracy z Wydziałem 
Skarbu, ale chcielibyśmy mieć  tą kompetencję wpisaną. Po drugie, dzięki temu, Ŝe nie 
było wcześniej takiego obowiązku– mamy wejście na Plac Maczka sprzedany, bo przy okazji 
sprzedaŜy sklepiku sprzedanoczęść terenu, nikt  tego nie zaopiniował, a teraz  trzeba 
chodniki przestawiać, aby było jak dojść. Proszę  zwrócić uwagę, Ŝe to jest opinia, która  
nie wstrzymuje  niczego. Gdyby  to było  uzgodnienie   to wówczas byłoby  to wstrzymanie 
procedury itd. Wystąpić  o opinię  i zapytać zanim zostanie zrobione coś nieodwracalnego, 
czyli teren miejski  sprzedany. Państwo, jako Wysoka Rada oddaliście  Prezydentowi swoje  
kompetencje  do zbycia, bo przecieŜ  do pewnej kwoty przekazaliście  te kompetencje. 
Państwo oddaliście te kompetencje, natomiast  Państwo te kompetencje  jakby mają, 
gdybyście zechcieli je cofnąć, to musielibyście kaŜdy metr opiniować i wiadomo, co by się 
działo.  
Natomiast, jeŜeli jednostki chciałyby się temu przyjrzeć, to na pewno nie zaszkodzi opinia, 
która niczego nie wiąŜe, natomiast  wykluczy ileś  sprzedanych chodników, ileś przejść 
zablokowanych dla mieszkańców. Nie wiem, czy to jest takim problemem w mieście, Ŝeby 
to  przesłać. 
 
Przemysław Ryś  - członek Komisji 
MoŜe  faktycznie, Rada Dzielnicy jest na miejscu i zobaczy metr  chodnika  gdzieś koło 
kiosku. 
 
Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Proszę  Państwa moŜe  to nie jest idealny  zapis, ale w praktyce  cięŜko to jest…ale  to 
skonsultujemy z Prezydentem. Rozumiem, Ŝe Państwo upowaŜniają mnie. 
 
Bogdan Oleszek  - członek Komisji 
MoŜna  nie nazwać  tego  opiniowaniem, ale  informowaniem.  
(Głosy z  sali jednoczesne). 
 
Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Czyli, Komisja uwaŜa, Ŝe naleŜy  to skonsultować  z Prezydentem.  
W tym zakresie przejrzeliśmy uwagi  złoŜone  w ramach konsultacji. 
 
Andrzej Witkiewicz  - przewodniczący  Zarządu Osiedla StrzyŜa 
Powracając  do  granic. Nasz wniosek,  jak wiemy  czeka juŜ ponad  10 lat na rozpatrzenie. 
W tym czasie był wielokrotnie nowelizowany Statut  Miasta Gdańska był równieŜ 
zmieniany. Do Wysokiej Komisji, jak usłyszeliśmy na ostatni  spotkaniu z Prezydentem,  
naleŜy  rozpoczęcie  procedowania  wniosku o zmianę  Statutu  Miasta  umoŜliwiającą 
ewentualną zmianę granic. Poza  tym, jak tutaj koleŜanka wcześniej powiedziała, w  
ustawie o samorządzie gminnym jest powiedziane, Ŝe  statuty określają granice  jednostek. 
Nie jest doprecyzowane,czy  to  statuty miasta, czy te statuty jednostek pomocniczych 
mają to określać. Więc nie uwaŜam, Ŝe  zmiana granic była  czymś niedopuszczalnym. 
MoŜna by na tej zasadzie zadziałać, Ŝe jeŜeli Wojewoda nie będzie tego kwestionował.  
 
Bogdan Oleszek  - członek Komisji 
Ale czy tutaj nie dojdzie  do takiej  dyskusji między radami.  
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Andrzej Witkiewicz  - przewodniczący  Zarządu Osiedla StrzyŜa 
Ale i tak Rada Miasta w kaŜdym przypadku decyduje o tym.  Co z tego, Ŝe  złoŜono 
wniosek, jak on moŜe być rozpatrzony negatywnie. Od 2003 roku kiedy poprzedni Statut 
był uchwalany mieliśmy  zapewnienia, Ŝe tym się ktoś zajmie, a ile minęło juŜ czasu. Nasz  
wniosek do tej pory nie został  rozpatrzony. Ile moŜna z tym czekać. 
 
Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Trudno mi wypowiadać się  za ówczesnego przewodniczącego  Komisji, który  na pewno nie 
chciałby aby się za niego wypowiadać. Natomiast  od samego, początku taka  umowa 
społeczna zakładała zmianę statutu w pewnym zakresie i ta umowa  ze strony Komisji 
Samorządu i Ładu Publicznego została  dotrzymana. 
 
Andrzej Bodakowski – radca prawny  
Jedno uściślenie. JeŜeli byłaby wprowadzona  ta zmiana odnośnie opiniowania zasad  
zbywania nieruchomości to, aby nie było potem wątpliwości, Ŝe  to opiniowanie miałoby 
dotyczyć nieruchomości komunalnych. Proszę zwrócić uwagę, Ŝe Prezydent Miasta Gdańska 
działający w tym wypadku jako starosta ma kompetencje do  gospodarowania majątkiem 
naleŜącym do Skarbu Państwa. W mojej ocenie nie ma tutaj miejsca na  opiniowanie 
sprzedaŜy nieruchomości Skarbu Państwa. Zapis tutaj  proponowany jest zapisem szerokim. 
śeby potem nie było   kontrowersji, Ŝe rada jednostki nie została  poinformowana o 
sprzedaŜy nieruchomości Skarbu Państwa.  
 
Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Oprócz uwag, które  spełniły  wymogi  formalne, przygotowaliśmy dla Państwa  zestawienie 
uwag, które  nie spełniały  wymogów  formalnych  i  chciałbym, Ŝebyśmy je  omówili. One  
są powieleniem tych uwag, które  spełniały wymogi  formalne, a więc moŜna przyjąć, Ŝe  z  
jednymi i z drugimi  się  zapoznaliśmy i je omówiliśmy. Myślę, Ŝe następna procedura  
będzie taka, Ŝe  te rzeczy, które zdecydowaliśmy  się uwzględnić, to postaramy  się je z  
mecenasem jakoś sformalizować, przygotować i na następnym posiedzeniu  cały  statut juŜ 
zostanie przyjęty równieŜ z uwzględnieniem tych uwag, które wymagają porozumienia się 
z Prezydentem, czyli zamiaru zbycia, spraw finansowych oraz jak Prezydent  sobie 
wyobraŜa  informowanie jednostki pomocniczej w zakresie jaki statut  przyznaje  
jednostkom. Aczkolwiek  teŜ jest tak, Ŝe  Prezydent  odnosi  się do  przygotowanego 
projektu  uchwały.  
Szanowni Państwo. Chciałbym, aby to jak najszybciej trafiło  na sesję Rady. NajbliŜsza  
sesja  jest w marcu, ale nie wiem, czy  to się nam uda, w  najgorszym wypadku musi  to 
być kwiecień. Od czerwca wchodzi w Ŝycie  Statut Miasta Gdańska – kwestia nazewnictwa. 
 
Andrzej Witkiewicz  - przewodniczący  Zarządu Osiedla StrzyŜa 
Pan Przewodniczący był łaskaw powiedzieć, Ŝe są jakieś uwagi, które wpłynęły po 
terminie. Ja znam tylko trzy uwagi jednej osoby. Czy jest więcej  takich uwag?  
 
Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
To nie dotyczy  tylko  uwag  po terminie, ale  równieŜ złoŜonych na nieprawidłowym 
formularzu.  
Zamykam temat. Dziękuję bardzo.  
 
 

PUNKT 2 
Sprawy bieŜące, wolne  wnioski,  korespondencja.  
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Marcin Skwierawski – przewodniczący Komisji  
Nikt  nie zgłasza  Ŝadnych  wniosków, w związku z  tym zamykam  dzisiejsze  posiedzenie. 
Dziękuję.  
 
Posiedzenie zakończono – godz. 15,30 
 
 
 
                                                                               Przewodniczący  Komisji 
                                                                         Samorządu i Ładu Publicznego 
 
                                                                               Marcin Skwierawski  
 
 
Protokół sporządziła: 
 
Bogusława Pieklik 
Biuro Rady Miasta Gdańska  
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Tematyczne zestawienie uwag – spełniających  wymogi  formalne  

do projektów statutów jednostek pomocniczych Miasta Gdańska  

(konsultacje od 25 listopada 2013 do 31 grudnia 2013 roku)                                                                             Załącznik Nr 4  
                                                                                                                                                    do protokołu Nr 44-3/2014 KSiLP z dnia 27 luty 2014r. 

Uwagi 

dotyczą 

paragrafu: 

Treść uwag 
Proponowany zapis  

Autor  uwag 
Uzasadnienie  

1) 

 
§ 3 ust. 1 i 2 

Połączenie dzielnic Oliwa i Przymorze Małe 
we wspólną jednostkę pomocniczą i nazwie 
„Oliwa” 

Opisanie w treści załącznika nr 1 do niniejszego 
Statutu granic obejmujących dwie jednostki 
pomocnicze. 
 
Rada Osiedla Oliwa 
 

Oliwę i Przymorze Małe łączą 

mieszkańcy, wspólnota interesów oraz 

długa historia.  

Konieczne jest uporządkowanie nazw i 
granic w rejonie historycznej Oliwy. 
Obecna sytuacja prowadzi do wielu 
pomyłek oraz błędnego używania nazw 
dzielnic. Zasadne jest przywrócenie 
nazwy Oliwa dla terenu osiedla 
„Przymorze Małe” z powodu nikłego 

utrwalenia tej nazwy w świadomości 

większości mieszkańców tej jednostki. 

2) 

§ 4 ust. 2 

 

Dotyczy wyraźnego podkreślenia 
przedstawicielskiej roli organów dzielnicy 
pochodzących z wyboru dokonanego przez 
mieszkańców. 

2. Zadania określone w ust1. realizują Organy 
Dzielnicy, pochodzące z wyboru dokonanego przez 
mieszkańców Dzielnicy, które współpracują z: 
mieszkańcami, ...........  

Maciej Kałas  - Wrzeszcz Górny 

Mamy system demokracji 
przedstawicielskiej i należałoby wyraźnie 
podkreślić kto, w jaki sposób i na 
podstawie jakiego mandatu realizuje 
zadania wymienione w ust. 1 

3) 

Rozdział 2 

(§ 7-9) 

Dotyczy informacji o trybie uzyskiwania 
mandatu radnego.  Proponuję przenieść cały 
par. 12 przed par. 7 (kolejne paragrafy do 
par. 11 włącznie będą miały zmienioną o 1 
numerację), zmienić ust. 1 i na końcu dodać 
ust. 5 

1. Radni Dzielnicy uzyskują mandat w wyniku 
wyborów przeprowadzonych wyłącznie na terenie 
Dzielnicy . 

5. W skład Rady wchodzi 21 radnych. Kolejność miejsc 
mandatowych określa ilość oddanych ważnych 
głosów. 

Radni nie biorą się znikąd, na początku są 
wybory, a potem wypełnianie 
obowiązków. Uważam, że bardziej 
zasadnym jest umieszczenie par. 12 na 
początku rozdziału 2. 
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Maciej Kałas  - Wrzeszcz Górny 

4) 
 

§7 
 dodać punkt  

Dodać treść   Radni, którzy nie złożą ślubowania lub będą nieobecni 
na czterech kolejnych obradach sesji bez 
merytorycznego usprawiedliwienia, Rada Dzielnicy 
może podjąć uchwałę i odwołać radnego. 
Kazimiera Juraczko – Wzgórze Mickiewicza 

Brak  

5) 
 

§ 8 

Brak informacji, jak postępować, gdy radny 
nie bierze czynnego udziału w pracach 
organów Dzielnicy (nie przychodzi na sesje 
ani na dyżury). 

Radni utrzymują kontakt z mieszkańcami Dzielnicy, 
pełnią dyżury w siedzibie Rady Dzielnicy według 
ustalonego przez siebie harmonogramu. Ustalanie 
harmonogramu koordynuje Przewodniczący Zarządu. 
 
Kazimierz Cegłowski  - Brętowo 
 

Przy składaniu sprawozdań z działalności 
Zarząd będzie upoważniony do podania 
informacji o realizowanych dyżurach 
przez radnych. 

6) 
 

§ 9 ust. 2 

 
 
Dodać nowe zdanie dot. wysokości diet.  

 
Wysokość diety uwzględnia wielość dzielnicy 
Marian Menczykowski  - Chełm 

 

7) 
 

§ 13  

Dodanie możliwości zwoływania sesji 
nadzwyczajnej bez określenia terminów 
poprzedzających.  

Przewodniczący Rady Dzielnicy po uzyskaniu 
pozytywnej opinii Zarządu ma prawo do zwołania sesji 
nadzwyczajnej dla rozpatrzenia jedynie kwestii nie 
cierpiących zwłoki bez zachowania terminów o 
których mowa w ust. 6 i 8. 
 

Andrzej Witkiewicz  - Strzyża 

W działalności Rad JP zdarzają się sytuacje 
kiedy konieczna jest bardzo szybka decyzja 
lub pojawiają się projekty, które trzeba 
pilnie zaopiniować. Wprowadzenie 
wnioskowanej możliwości przy zachowaniu  
konieczności uzyskania kworum pozwoli na
odpowiadanie na wyzwania chwili.  

8) 

 § 13 

Dodać treść  Na prośbę Rady Dzielnicy Przewodniczący Rady Miasta 
Gdańska deleguje radnego lub radnych Miasta 
Gdańska na obrady sesji Rady Dzielnicy. 
Kazimiera Juraczko – Wzgórze Mickiewicza 
 

Brak  

9) 
 

§ 13 ust.6 
§ 13 ust.8 

Brak sprecyzowania, kto przekazuje 
materiały na sesje radnym. 
Brak informacji, kto podaje informacje o 
zawiadomieniu o sesji oraz kto podaje te 
informacje do wiadomości publicznej. 

Przewodniczący Zarządu przekazuje materiały na sesję 
radnym oraz podaje do wiadomości publicznej  w 
siedzibie Rady Dzielnicy i zamieszcza na stronie 
internetowej Dzielnicy. 
 
Kazimierz Cegłowski  - Brętowo 

Projekty uchwał przygotowuje Zarząd i 
prowadzi dokumentację Dzielnicy. 
Przewodniczący Rady przygotowuje 
porządek obrad sesji.  
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10) 

§ 13 ust. 6 

 

Dotyczy pozostawienia okresu 7 dni 
poprzedzających zarządzenie o zwołaniu 
sesji Rady 

Zawiadomienie ........co najmniej na 7 dni przed 
wyznaczonym terminem sesji. (dalej usunąć). Projekt 
budżetu Rady na rok bieżący Zarząd przedstawia 
radnym na co najmniej 14 dni przed spodziewanym 
terminem sesji, na którym będzie on rozpatrywany. 

 

Maciej Kałas -Wrzeszcz Górny 

Dotychczasowa praktyka w tym względzie 
(termin 7 dni) sprawdziła się, natomiast 
mogą powstawać sytuacje, w których 
niezbędne jest podjęcie szybkich decyzji 
przez Radę dotyczących zmiany 
przeznaczenia środków finansowych. 
Natomiast Radni muszą mieć 
wystarczającą ilość czasu do zapoznania i 
dyskusji nad rocznym preliminarzem 
wydatków. 

11) 

§ 13 ust. 10 

 

Zmiana na zwykłą większość głosów. Zmiany w porządku obrad wprowadza Rada zwykłą 
większością głosów. 

Maciej Kałas -Wrzeszcz Górny 

Nieuzasadniona komplikacja 

12) 
 
§ 13 i § 34 

 
Dodanie obowiązku przeprowadzenia 
wyborów do Rady Dzielnicy w każdym 
przypadku, gdy Rada Dzielnicy zostanie 
rozwiązana, a do końca kadencji rad dzielnic 
pozostało przynajmniej 12 miesięcy. 
 

 
§ 13 ust. ..... 
W przypadku  rozwiązania Rady, w trybie określonym 
w ust. 5, nie przeprowadza się przedterminowych  
wyborów do Rady Dzielnicy, jeżeli do końca kadencji 
pozostało mniej niż 12 miesięcy. 
§ 34 ust. ..... 
W przypadku  rozwiązania Rady, w trybie określonym 
w ust. 3 lub 4, nie przeprowadza się 
przedterminowych wyborów do Rady Dzielnicy, jeżeli 
do końca kadencji pozostało mniej niż 12 miesięcy. 
 
Rada Osiedla Brętowo 
Rada Osiedla Oliwa  
Rada Osiedla Orunia –Św. Wojciech-Lipce 
Rada Osiedla Stogi 
Rada Osiedla Strzyża  
Rada dzielnicy Wrzeszcza Dolny 

Nowy statut jednostek pomocniczych 
przewiduje kilka sytuacji, w których Rada 
Dzielnicy może ulec rozwiązaniu – tj. gdy 
Rada nie dokona wyboru Zarządu, gdy 
sesja Rady nie odbędzie się w okresie 
kolejnych dwóch kwartałów oraz w razie 
powtarzającego się rażącego naruszenia 
prawa. Tymczasem wyłącznie w jednym z 
powyższych przypadków (gdy Rada nie 
wybierze Zarządu) możliwe jest 
przeprowadzenie kolejnych wyborów do 
Rady w danej kadencji (o ile do jej końca 
pozostało co najmniej 12 miesięcy). W 
pozostałych sytuacjach konsekwencją 
rozwiązania Rady jest brak tego organu 
przez okres kilku lat. Oznacza to brak 
reprezentacji mieszkańców danej 
jednostki pomocniczej w licznych 



4 

 

Rada Osiedla Wyspa Sobieszewska 
Rada Osiedla  Zaspa Młyniec 
Andrzej Witkiewicz – Strzyża  
Piotr Dwojacki – Wrzeszcz Dolny 
 

sprawach, w których wyłączną 
kompetencję posiada Rada Dzielnicy. W 
szczególności mieszkańcy zostaną w 
takim przypadku pozbawieni prawa do 
środków statutowych pozostających w 
dyspozycji Rady Dzielnicy. W związku z 
tym należy wskazać, że konieczna jest 
modyfikacja projektu statutu polegająca 
na wprowadzeniu obowiązku 
przeprowadzenia wyborów do Rady 
Dzielnicy w każdym przypadku, gdy Rada 
Dzielnicy zostanie rozwiązana, a do końca 
kadencji rad dzielnic pozostało 
przynajmniej 12 miesięcy. 

13) 
 

§14 ust. 2 

Całkowite skreślenie przedmiotowego 
ustępu  

Skreślenie przedmiotowego ustępu i renumeracja 
kolejnych ustępów . 
 
Andrzej Witkiewicz - Strzyża 

Poprawka da Radnym Dzielnicy możliwość 
podjęcia najwłaściwszej dla lokalnych 
uwarunkowań decyzji w SP jedna czy dwie 
osoby mają pełnić funkcje 
Przewodniczących. Obecnie sytuacja 
prawna ogranicza swobodę Rady Dzielnicy 
w tym zakresie – a nie zabrania 
proponowanego rozwiązania żaden przepis 
wyższej rangi (wręcz w ustawie mowa jest 
jedynie o Przewodniczącym Zarządu). 
Funkcjonujące obecnie obligatoryjne 
rozwiązanie dwóch osób pełniących 
funkcje Przewodniczących jest zupełnie nie 
zrozumiałe dla mieszkańców. Przy okazji 
warto też zastanowić się nad zmianą 
nazwy funkcji obecnie określanej jako 
Przewodniczący Rady Dzielnicy.  

14) 
 

§ 15 ust. 1 

Dodanie prawa do opiniowania przez Radę 
Dzielnicy zamiarów zbycia nieruchomości 
gruntowych oraz lokali użytkowych 
usytuowanych na obszarze Dzielnicy, 

Do właściwości Rady należy: 
opiniowanie zamiarów zbycia nieruchomości 
gruntowych oraz lokali użytkowych usytuowanych na 
obszarze Dzielnicy, będących w zarządzie Miasta 

Z rolą organów dzielnicy jako gospodarzy 
jednostki pomocniczej powinna wiązać 
się również kompetencja Rady Dzielnicy 
w zakresie opiniowania zamiarów zbycia 
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będących w zarządzie Miasta Gdańska. 
 

Gdańska  
1) Rada Osiedla  Brętowo 
2) Rada Osiedla Oliwa 
3) Rada Osiedla Orunia-Św. Wojciech-Lipce 
4) Rada Osiedla Stogi 
5) Rada Osiedla Strzyża 
6) Rada Dzielnicy Wrzeszcz Dolny 
7) Rada Dzielnicy Wrzeszcz Górny 
8) Rada Osiedla Wyspa Sobieszewska 
9) Rada Osiedla Zaspa Mlyniec 
10) Andrzej Witkiewicz  - Strzyża  
11) Piotr Dwojacki  - Wrzeszcz Dolny 

nieruchomości gruntowych oraz lokali 
użytkowych, które znajdują się pod 
zarządem różnych jednostek miejskich. W 
obecnym stanie prawnym organy dzielnic 
nie mają możliwości formalnego zajęcia 
stanowiska w takich sprawach, co należy 
uznać za istotne ograniczenie ich prawa 
do wypowiadania się w sprawach 
jednostki pomocniczej. 

15) 
§ 15 ust. 1 
pkt. 20  

 
Przenieś  za § 15 ust. 1 pkt  20. 

Brak 
 

Marian Menczykowski - Chełm 

Brak 

16) 
 

§15 ust. 1 
oraz  
§28 ust. 1 

Zachowanie dotychczasowego § 14 ust. 1 
pkt. 13 (prawa do opiniowania przez Radę 
zarządzania zasobami komunalnymi oraz 
występowania do Prezydenta  Miasta z 
projektami ich modernizacji) oraz § 27 pkt. 6 
(prawa do opiniowania przez Zarząd planów 
remontów budynków komunalnych, 
konserwacji ulic, zieleńców miejskich oraz 
prawa do udziału Zarządu w ich odbiorze 
powykonawczym). 
 

Do właściwości Rady należy: 
1. opiniowanie zarządzania zasobami komunalnymi 

oraz występowanie do Prezydenta Miasta z 
projektami ich modernizacji 

Do właściwości Zarządu należy: 
2. opiniowanie planów remontów budynków 

komunalnych, konserwacji i modernizacji ulic, 
zieleńców miejskich oraz udział w ich odbiorze 
powykonawczym. 

 
1) Rada Osiedla Brętowo 

2) Rada Osiedla Oliwa 
3) Rada Osiedla Orunia-Św. Wojciech-Lipce 
4) Rada Osiedla Stogi 
5) Rada Osiedla Strzyża 
6) Rada Dzielnicy Wrzeszcz Dolny 
7) Rada Dzielnicy Wrzeszcz Górny 
8) Rada Osiedla Wyspa Sobieszewska 
9) Rada Osiedla Zaspa Mlyniec 
10) Andrzej Witkiewicz  - Strzyża  

Z projektu nowego statutu usunięte 
zostały dwie istotne kompetencje Rady i 
Zarządu Dzielnicy, które umożliwiały 
wypowiadanie się organów dzielnicy w 
sprawie bieżących spraw związanych z 
utrzymaniem mienia komunalnego 
znajdującego się na obszarze jednostki 
pomocniczej. Jeżeli chodzi o kompetencję 
Zarządu dotyczącą planów remontów 
budynków komunalnych, konserwacji ulic 
i zieleńców miejskich – w projektowanym 
statucie prawo do opiniowania planu 
zostało zastąpione prawem do 
wnioskowania o objęcie określonych 
elementów mienia w danym planie. 
Oznacza to, że Zarząd nie będzie miał już 
prawa do wyrażenia swojego stanowiska 
na temat zamiarów Zarządu Dróg i Zieleni 
czy Gdańskiego Zarządu Nieruchomości 
Komunalnych dotyczących 
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11) Piotr Dwojacki  - Wrzeszcz Dolny podejmowanych przez nie remontów i 
konserwacji. Nie będzie miał również 
możliwości uczestniczenia w odbiorach 
powykonawczych w powyższym zakresie. 
 

17) 

 
§ 16 ust. 3  

Należy dodać: Przeprowadzona kontrola 
może odbywać się bez obecności członka 
Zarządu Dzielnicy, jeśli wcześniej uzgodni i 
przedłoży on wymagane przez komisje 
rewizyjną dokumenty źródłowe.  

Brak 
 
Marian Menczykowski  - Chełm 

Brak 

18) 
§ 16 ust. 3 i 
4 

Całkowite skreślenie przedmiotowego 
ustępu.  

Skreślenie ustępów i renumeracja kolejnych.  
 
 
Andrzej Witkiewicz  - Strzyża 

Komisja Rewizyjna nie posiada znaczących 
narzędzi kontroli Zarządu ponieważ 
większość czynności kontrolnych i 
nadzorczych znajduje się w gestii 
Prezydenta i Rady Miasta. Niniejsza 
propozycja nie zmierza do zabronienia 
powołania Komisji Rewizyjnej, ale 
właściwym wydaje się aby Rada Dzielnicy 
sama decydowała czy ta komisja będzie 
potrzebna (można ją powołać na 
podstawie ust. 1 i 2). Kwestie uczestnictwa 
Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej z 
prawem wyrażania opinii w posiedzeniach 
Zarządu miało znaczenie gdy Zarząd był 
tylko dwuosobowy, przy wprowadzonej 
projektem statutu zwiększeniu ilości 
Członków Zarządów kwestia ta nie jest już 
istotna.  

19) 

§18 ust. 1 

 

Usunięcia słowa „wyłącznie” 

możliwości wprowadzania do porządku 
obrad punktów zaproponowanych przez 
radnych 

Zadaniem Przewodniczącego Rady jest organizowanie 
prac Rady oraz prowadzenie obrad, w tym: 3) 
przygotowywanie ..... oraz w szczególnych 
przypadkach innych radnych. 

Maciej Kałas  - Wrzeszcz Górny 

Daje to możliwość podejmowania na sesji 
spraw, które może zaproponować każdy 
radny i poinformowania o tym z 
odpowiednim wyprzedzeniem. 
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20) 

§18 ust. 1 

Dodanie frazy „ i prowadzi” W przypadku...., sesje zwołuje i prowadzi...... 

Maciej Kałas  - Wrzeszcz Górny 

 

Uściślenie. 

21) 
18 ust.1 

Dopisać pkt. 8 8) w imieniu Rady pełnienie funkcji reprezentacyjnej 
 
Kazimierz Cegłowski - Brętowo 

Przewodniczący Rady reprezentuje Radę, 
a Przewodniczący Zarządu  -Dzielnicę na 
zewnątrz. 

22) 
 
§18 ust. 1 
pkt. 5  

 
§18 ust. 1 pkt. 5 przenieść do §20, nowy ust. 
3, który będzie brzmiał Przewodniczący Rady 
przekazuje  
i dalsza treść z §18 pkt. 5. 

 
Brak 
 
Marian Menczykowski  - Chełm 

 
Brak 

23) 

18 ust.1 
pkt. 5 

Obsługa Biura Rady Dzielnicy, załatwianie 
korespondencji powinno należeć do Zarządu. 

skreślić pkt. 5 
Kazimierz Cegłowski - Brętowo 

W § 28 ust.1 dodano  
Pkt. 15) prowadzenie dokumentacji Rady 
Dzielnicy i Zarządu Dzielnicy 
 

24) 
 
19 ust.3 
 

Proponuję, aby za całość dokumentacji Rady 
Dzielnicy był odpowiedzialny Przewodniczący 
Zarządu Dzielnicy. 

Uchwały i protokoły gromadzi się w ogólnodostępnym 
zbiorze prowadzonym przez Przewodniczącego 
Zarządu. 
Kazimierz Cegłowski - Brętowo 

Zarząd Dzielnicy działa dłużej niż Rada i 
jest w stanie zabezpieczyć i przekazać 
całą dokumentację Dzielnicy następnemu 
Zarządowi. Po upływie kadencji Rady brak 
możliwości udostępnienia uchwał i 
protokołów przez Przewodniczącego 
Rady. 

25) 

§20 ust. 1 

Dotyczy trybu protokołowania obrad Rady Drugie zdanie zmienić na: „Protokół sporządzany jest 
przez kolejnych radnych, zgodnie z zasadami 
określonymi w regulaminie Rady, a następnie 
zatwierdzany jest przez Przewodniczącego Rady”. 

Maciej Kałas – Wrzeszcz Górny  

Usankcjonowanie dotychczasowej 
praktyki, która się sprawdza. 

26) 

§20 ust. 2 

Dotyczy trybu przechowywania i 
udostępniania protokołów z obrad Rady. 

Protokoły z sesji przechowuje się w siedzibie Rady 
Dzielnicy oraz udostępnia na stronie internetowej 
Rady. 

Usankcjonowanie dotychczasowej 
praktyki, która się sprawdza. 
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Maciej Kałas – Wrzeszcz Górny 

27) 
20 ust. 2 

Kto przechowuje protokoły z sesji. Protokoły z sesji przechowuje Zarząd Dzielnicy w 
siedzibie Rady Dzielnicy. 
Kazimierz Cegłowski - Brętowo 

Po upływie kadencji Rady brak możliwości 
udostępnienia  protokołów przez 
Przewodniczącego Rady. 

28) 
 
21 ust. 1 

Proponuję, aby jeden Członek Zarządu pełnił 
funkcję Sekretarza  Dzielnicy 

Członkowie Zarządu Dzielnicy , w tym Przewodniczący 
Zarządu Dzielnicy i Zastępca Przewodniczącego 
Zarządu Dzielnicy , a także Sekretarz Dzielnicy mogą 
być wybrani spoza składu Rady. 
 

Kazimierz Cegłowski - Brętowo 

Wskazane jest oddzielenie organu 
uchwałodawczego od organu 
wykonawczego. W samorządzie innych 
miast ma zastosowanie praktyka wyboru  
Członków Zarządu Dzielnicy także osób 
nie będących radnymi.  

29) 
 
§ 25 ust. 1 

 
 
Należy doprecyzować o jakie funkcje chodzi. 

 
Brak 
Marian Menczykowski  -Chełm 
 

 
Brak 

30) 

§ 27 ust. 3 

 

Dotyczy procedury na wypadek rozwiązania 
Rady. 

Usunąć po przecinku” jeżeli do końca kadencji 
pozostało mniej niż 12 miesięcy”. 

Maciej Kałas – Wrzeszcz Górny 

Nie ma sensu przeprowadzania wyborów 
w trakcie trwania kadencji – frekwencja 
na takich wyborach będzie znikoma, a 
nowa Rada będzie miała i tak znacznie 
ograniczony czas działania. 

31) 
§28 ust. 1 

 
Czy dotyczy biura rady 

Brak 
Marian Menczykowski  - Chełm 
 

Brak 

32) 

 
§28 ust.1 

Dopisać pkt. 13, 14, 15 28 ust.1 
13)zapewnienie obiegu informacji między organami 
Dzielnicy a mieszkańcami; 
14) przedstawianie bieżącej informacji z prac Zarządu 
w okresie między sesjami Rady; 
15) prowadzenie dokumentacji Rady Dzielnicy i 
Zarządu Dzielnicy 
Kazimierz Cegłowski - Brętowo 

Zarząd Dzielnicy powinien dbać o 
aktualność informacji zawartych na 
stronie internetowej Dzielnicy oraz o 
przekazywanie ich radnym. 

33) 
§28 ust. 2  

Należy dodać po zarząd – wyznaczony radny 
przez Zarząd  

Brak 
Marian Menczykowski  -Chełm 
 

Brak 
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34) 
§ 33 ust. 3 

Dodanie prawa do przeznaczania środków 
finansowych pozostających do dyspozycji 
Rady Dzielnicy na informowanie o 
działaniach podejmowanych przez organy 
Dzielnicy oraz sprawach dotyczących 
Dzielnicy. 
 

Środki te mogą być przeznaczone na  organizację 
przedsięwzięć i wspieranie  lokalnych inicjatyw 
mieszkańców w zakresie  poprawy warunków życia, 
zachowania  porządku i bezpieczeństwa, edukacji, 
kultury, wypoczynku, rekreacji, integracji 
mieszkańców,  ochrony zdrowia, pomocy społecznej, 
ochrony  środowiska, utrzymania i rozwoju 
infrastruktury oraz drobnych inwestycji, a także na 

informowanie o działaniach podejmowanych przez 

organy Dzielnicy oraz sprawach dotyczących 

Dzielnicy. 

 
1) Rada Osiedla Brętowo 

2) Rada Osiedla Oliwa 
3) Rada Osiedla Orunia-Św. Wojciech-Lipce 
4) Rada Osiedla Stogi 
5) Rada Osiedla Strzyża 
6) Rada Dzielnicy Wrzeszcz Dolny 
7) Rada Dzielnicy Wrzeszcz Górny ( trochę inne 

uzasadnienie) 

8) Rada Osiedla Wyspa Sobieszewska 
9) Rada Osiedla Zaspa Mlyniec 
10) Andrzej Witkiewicz  - Strzyża  
11) Piotr Dwojacki  - Wrzeszcz Dolny 

 

Rada Dzielnicy ma prawo do 
wydatkowania środków statutowych 
pozostających do jej dyspozycji na różne 
cele, jednakże nie należy do nich 
możliwość finansowania działań o 
charakterze informacyjnym. Oznacza to, 
że formalnie organy dzielnicy nie mają 
prawa m.in. do tworzenia własnych stron 
internetowych, wydawania odpłatnych 
broszur informacyjnych, plakatów czy 
ulotek, których treść odnosi się do 
bieżących spraw dzielnicy, w tym na 
temat działalności jej organów. Jest to 
dość istotne ograniczenie 
uniemożliwiające pozostawanie w stałych 
kontaktach z mieszkańcami dzielnicy – 
szczególnie w przypadku jednostek 
pomocniczych o znacznym zaludnieniu. 

35) 

§33 ust. 4 

Dotyczy możliwości pozyskiwania przez Radę 
dodatkowych środków na realizację zadań 
określonych przez Radę Miasta Gdańska. 

Dodać na końcu: ”w tym aplikować o środki na 
wykonanie określonych zadań w ramach konkursów 
ogłaszanych przez Prezydenta i Radę Miasta Gdańska” 

 

Maciej Kałas – Wrzeszcz Górny 

Pozwoliłoby to na aplikowanie o środki na 
wykonanie małych inwestycji z funduszy 
dostępnych w ramach ogłaszanych 
konkursów na działania sportowe, 
rekreacyjne, tworzenie terenów zielonych 
itp. (np. budowę małych placów zabaw) 
bez konieczności uciekania się do 
pośrednictwa różnych organizacji  
i stowarzyszeń, posiadających osobowość 
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prawną. 

 

36) 
 
§33 ust. 5  

 
Należy dodać nowy ust. 6  

Środki finansowe rozdysponowane zgodnie z uchwałą 
i wnioskiem do uchwały winne być ewidencjonowane i 
rozliczone przez beneficjentów w danym roku.  
Marian Menczykowski  -Chełm 
 

Brak 

37) 
§ 34 pkt. 3 

Skreślić punkt Brak  
Kazimiera Juraczko – Wzgórze Mickiewicza 

Rada Osiedla uważa punkt 3 za 
niepotrzebny, który może okazać się 
szkodliwy.  

38) 

§ 39 

Dotyczy podkreślenia roli regulaminu Rady 
dla rozwiązywania spraw, które nie zostały 
bezpośrednio opisane w statucie. 

Dotychczasowy §39 staje się ust. 1 par. 39. Dodaje się 
kolejne ustępy: 

2. Szczegółowe zasady funkcjonowania Rady i Zarządu 
dotyczące w szczególności: 
1) organizacji bieżących prac Rady, 
2) przebiegu sesji i jej protokołowania, 
3) prac i regulaminów komisji Rady 
4) obiegu korespondencji, 
5) organizacji dyżurów  
6) trybu załatwiania spraw bieżących przez Zarząd 
7) dbałości o siedzibę Rady i trybie udostępniania jej 
do innych celów określone są w regulaminie Rady.  
3. Dla ustalenia szczegółowych treści zapisów 
regulaminu powoływana jest Komisja Regulaminowa. 
4. Skład Komisji Regulaminowej, jej tryb działania oraz 
jej regulamin określany jest przez uchwałę Rady. 
5. Regulamin Rady ustanawiany jak też i 
nowelizowany jest w formie uchwały Rady zwykłą 
większością głosów. 

Maciej Kałas – Wrzeszcz Górny 

Zapisy dotyczące regulaminu Rady 
powinny być wyraźnie wyeksponowane w 
Statucie – w obecnej wersji są tylko o tym 
nieliczne wzmianki bez określenia 
podstaw formalnych. Dotychczasowa 
praktyka prac Rady pokazuje, że dla 
sprawnego działania niezbędne jest 
stworzenie spójnego zbioru zasad i 
procedur obejmujących różne aspekty 
działalności Rady.  

39) Dodanie  do obowiązku informowania  W sprawach , o których mowa  w § 15 ust. 1 W związku z licznymi  z licznymi 
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Nie dotyczy  organów dzielnicy przez  urząd miejski oraz 
miejskie jednostki organizacyjne o sprawach 
dotyczących poszczególnych dzielnic oraz  
obowiązek merytorycznej i terminowej  
odpowiedzi na pismo kierowane przez 
organy dzielnicy do tych jednostek.  

pkt…..(kompetencje Rady do wyrażania opinii) oraz § 
28 ust. 1 pkt….(kompetencje Zarządu do wyrażania 

opinii)  właściwe  wydziały Urzędu Miejskiego w 
Gdańsku oraz jednostek organizacyjnych Miasta 
Gdańska niezwłocznie informują Radę  lub Zarząd o 
możliwości zaopiniowania lub uzgodnienia 
określonego dokumentu lub działania, a także o 
możliwości uczestnictwa w pracach określonej komisji. 
 
W sprawach, o których mowa w ust. 1 opinia Rady  lub 
Zarządu wymaga każdorazowo udzielenia w terminie 
30 dni pisemnej odpowiedzi właściwego wydziału 
Urzędu Miejskiego w Gdańsku lub jednostki  
organizacyjnych Miasta Gdańska wraz z podaniem 
przyczyn jej przyjęcia lub odrzucenia, w odniesieniu do 
każdego z punktów  opinii lub uzgodnienia.  

1) Rada Osiedla Brętowo 

2) Rada Osiedla Oliwa 
3) Rada Osiedla Orunia-Św. Wojciech-Lipce 

(inne  uzasadnienie) 
4) Rada Osiedla Stogi 
5) Rada Osiedla Strzyża 
6) Rada Dzielnicy Wrzeszcz Dolny 
7) Rada Dzielnicy Wrzeszcz Górny  
8) Rada Osiedla Wyspa Sobieszewska 
9) Rada Osiedla Zaspa Młyniec 
10) Andrzej Witkiewicz  - Strzyża  
11) Piotr Dwojacki  - Wrzeszcz Dolny 

 
 

kompetencjami  organów  dzielnicy 
polegającymi na możliwości opiewania 
określonych działań organów i jednostek  
organizacyjnych miasta – powinna  
również istnieć konieczność 
informowania o możliwości skorzystania z 
tych kompetencji w określonych 
sytuacjach. W obecnym stanie prawny 
mnie zostało uregulowane systemowe 
rozwiązanie  tego zagadnienia,  co 
powoduje, że  organy dzielnicy zdane są 
wyłącznie na ewentualna przychylność ze 
strony wydziałów urzędu miejskiego  i 
jednostek organizacyjnych. Niestety nie w 
każdym przypadku stosowany jest dobry 
zwyczaj informowania organów dzielnicy 
o możliwości skorzystania z jej 
kompetencji. Ponadto opinia organu 
dzielnicy nie może pozostać bez 
jakiejkolwiek reakcji ze strony podmiotu, 
do którego jest ona skierowana. W 
związku z tym istnieje konieczność 
wprowadzenia obowiązku składania 
pisemnej odpowiedzi na opinie wraz z 
podaniem  przyczyn jej przyjęcia  lub 
odrzucenia, w odniesieniu do każdego z 
punktów opinii lub uzgodnienia. 
Dodatkowo odpowiedź ta powinna zostać 
udzielona w rozsądnym ( np. 30-
dniowym) terminie. Należy zaznaczyć, ze 
organy dzielnicy mogą stać się 
rzeczywistym gospodarzem jednostki 
pomocniczej jedynie wówczas, gdy będą 
włączane w bieżące sprawy merytoryczne 
podejmowane przez poszczególne  
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jednostki miasta. Podstawowym 
mechanizmem  w tym zakresie jest 
informowanie o możliwości  skorzystania 
z kompetencji do wyrażenia opinii oraz 
zwrotna odpowiedź w danej sprawie. 
Podobne mechanizmy prawne 
funkcjonują już w innych miastach na 
prawach powiatu.  
 
 
 
 

40) 
 
Nie dotyczy  

Dodanie prawa Rady Dzielnicy do wnoszenia 
inicjatywy uchwałodawczej do Rady Miasta 
Gdańska. 

 

W sprawach należących do zakresu działania Dzielnicy, 
Radzie przysługuje prawo wnoszenia inicjatywy 
uchwałodawczej do Rady Miasta Gdańska na zasadach 
określonych w odrębnych przepisach. 

 
W sprawach o charakterze ogólnomiejskim Radzie 
przysługuje prawo wnoszenia inicjatywy 
uchwałodawczej, realizowane łącznie z co najmniej 
dwiema innymi radami dzielnic na zasadach 
określonych w odrębnych przepisach. 
 

1) Rada Osiedla Brętowo 

2) Rada Osiedla Oliwa 
3) Rada Osiedla Stogi 
4) Rada Osiedla Strzyża 
5) Rada Dzielnicy Wrzeszcz Dolny 
6) Rada Osiedla Wyspa Sobieszewska 
7) Rada Osiedla Zaspa Młyniec 
8) Andrzej Witkiewicz  - Strzyża  
9) Piotr Dwojacki  - Wrzeszcz Dolny 

 
 

W obecnym stanie prawnym uprawnienie 
do wnoszenia inicjatywy uchwałodawczej 
w Radzie Miasta Gdańska posiadają 
Prezydent, Komisje, Kluby Radnych, co 
najmniej 7 Radnych oraz 2000 
mieszkańców. Zakres ten powinien ulec 
rozszerzeniu o Rady Dzielnic – zarówno w 
odniesieniu do spraw o charakterze 
osiedlowym, jak i ogólnomiejskim (w 
przypadku łącznego działania kilku Rad 
Dzielnic). Organy dzielnicy powinny mieć 
bowiem możliwość poddania pod 
rozwagę Rady Miasta Gdańska istotnych 
kwestii, które pozostają poza ich 
kompetencjami. Należy przy tym 
zaznaczyć, że ostateczne rozstrzygnięcie 
w danej sprawie i tak zawsze pozostaje w 
gestii Rady Miasta. Kompetencja ta 
została przyznana jednostkom 
pomocniczym także w innych miastach na 
prawach powiatu. 
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41) 

Nowy zapis 

 

Prawo do wnoszenia inicjatywy 
uchwałodawczej do Rady Miasta przez Radę 
Dzielnicy, poprzez przyjęcie stosownej 
uchwały RDWG, przyjętej w wyniku poparcia 
2/3 statutowego składu Rady (minimum 14 
radnych). 

1. W sprawach należących do zakresu działania 
Dzielnicy, Radzie przysługuje prawo wnoszenia 
inicjatywy uchwałodawczej do Rady Miasta 
Gdańska na zasadach określonych w odrębnych 
przepisach. 

2. W sprawach o charakterze ogólnomiejskim Radzie 
przysługuje prawo wnoszenia inicjatywy 
uchwałodawczej, realizowane łącznie z co 
najmniej dwiema innymi radami dzielnic na 
zasadach określonych w odrębnych przepisach. 
 
Rada Dzielnicy Wrzeszcz Górny  

Obecny statut Miasta Gdańska daje 
prawo do wnoszenia inicjatywy 
uchwałodawczej do Rady Miasta Gdańska 
następującym podmiotom: Prezydent, 
Komisje, Kluby Radnych, co najmniej 7 
Radnych oraz 2000 mieszkańców. Zakres 
ten powinien ulec rozszerzeniu o Rady 
Dzielnic – zarówno w odniesieniu do 
spraw o charakterze dzielnicowym, jak i 
ogólnomiejskim (w przypadku łącznego 
działania kilku Rad Dzielnic).  

42) 
 
Nie dotyczy  

Dodanie prawa do przenoszenia środków 
finansowych pozostających do dyspozycji 
Rady Dzielnicy na kolejne lata w ramach 
kadencji. 
 

1. W przypadku, gdy środki finansowe przekazane na 
działalność statutową Dzielnicy nie zostaną 
wykorzystane w danym roku budżetowym w 
całości lub części, w kolejnym roku budżetowym 
zwiększa się środki na działalność statutową 
Dzielnicy o wartość odpowiadającą wartości 
środków niewykorzystanych w roku 
poprzedzającym.  

2. Przepis poprzedzający stosuje się jedynie w 
stosunku do środków przekazanych na działalność 
statutową Dzielnicy w danej kadencji Rady. 

alternatywny zapis 

2. Zwiększanie środków na zasadach określonych w 
ustępie poprzedzającym dotyczy jedynie środków 
przekazanych na działalność statutową Dzielnicy w 
danej kadencji Rady. 
1) Rada Osiedla Brętowo 

2) Rada Osiedla Oliwa 
3) Rada Osiedla Orunia-Św. Wojciech-Lipce  
4) Rada Osiedla Stogi 
5) Rada Osiedla Strzyża 
6) Rada Dzielnicy Wrzeszcz Dolny 
7) Rada Dzielnicy Wrzeszcz Górny  

Możliwość przenoszenia środków 
statutowych na kolejne lata w ramach 
kadencji Rady Dzielnicy pozwoli Radzie na 
akumulowanie środków w celu 
późniejszego zrealizowania większego 
zadania inwestycyjnego. Co więcej, 
praktyka wskazuje, że w niektórych 
przypadkach – nie koniecznie z winy Rady 
– nie istniała możliwość wykorzystania 
środków pozostających do jej dyspozycji 
pod koniec roku kalendarzowego. W 
efekcie środki te „przepadały” i nie 
zostały rozdysponowane na cele związane 
z dzielnicą. Należy wskazać, że podobny 
mechanizm prawny występuje w innych 
miastach na prawach powiatu (np. w 
Gdyni). Może być realizowany np. 
poprzez zwiększenie środków 
statutowych w kolejnym roku o środki 
niewykorzystane w roku poprzedzającym. 
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8) Rada Osiedla Wyspa Sobieszewska 
9) Rada Osiedla Zaspa Młyniec 
10) Andrzej Witkiewicz  - Strzyża  
11) Piotr Dwojacki  - Wrzeszcz Dolny 

 
 

43) 

Nowy zapis 

 

Przeprowadzenie wyborów do Rad Dzielnic 
jednocześnie z wyborami do Rady Miasta 
Gdańska 

Wybory do Rady Dzielnicy przeprowadza się łącznie z 
wyborami do Rady Miasta Gdańska na zasadach 
określonych w odrębnych przepisach. 

 

Rada Dzielnicy Wrzeszcz Górny 

Przeprowadzanie odrębnych wyborów: 
najpierw do Rady Miasta Gdańska, a 
następnie trzy miesiące później do rad 
dzielnic jest niegospodarnością środków 
budżetowych. Ponadto kampania 
wyborcza do Rady Miasta jest zawsze 
prowadzona na większą skalę niż do rad 
dzielnic, co skutkuje wyższą frekwencją w 
wyborach samorządowych (ok. 36% 
uprawnionych do głosowania) i niższą do 
rad dzielnic - od 7% do 22%. By to zmienić 
proponuje się połączenie obu wyborów. 

44) 

Nowy zapis 

 

Ograniczenie kadencji organów Rady do 
dwóch kadencji 

Przewodniczący Rady i zastępca oraz Zarząd Dzielnicy 
są uprawnieni do kandydowania do organów Rady 
tylko w okresie dwóch kadencji 

Rada Dzielnicy Wrzeszcz Górny 

Przedstawiciele organów Dzielnicy, 
wybrani w wyborach powszechnych 
powinni pełnić swoje funkcje  nie dłużej 
niż osiem lat (2 kadencje) w jednym 
ciągu. Ma to na celu zapewnienie 
efektywności działań Rady, lepszej 
kontroli i pozyskiwania do rad dzielnic 
nowych przedstawicieli. Sprawowanie 
misji przewodniczącego rady czy zarządu 
przez okres dłuższy niż osiem lat  częściej 
skutkuje wypaleniem społecznikowskiego 
zapału, a co za tym idzie, obniżeniem 
skuteczności Rady. 

45) 

 

Zmiana granic Osiedla  Granica Brętowa przebiega wzdłuż północnej krawędzi 
ogródków działkowych „Niedźwiednik”,  dalej w 
kierunku zachodnim do ulicy Góralskiej, następnie 

Propozycja zmiany granic wypłynęła na 
wniosek mieszkańców.  
1. Przystanek Kolei Metropolitarnej 
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§3 Załącznik 
nr 1 i 2 

Lipnicką Drogą w Lasach Oliwskich zmierza do ulicy 
Harfowej (bez tej ulicy), po czym skręca w kierunku 
południowym do ulicy Słowackiego, biegnie tą ulicą w 
kierunku zachodnim, dalej wzdłuż granicy Lasów 
Oliwskich zdąża w kierunku południowym. Następnie 
dochodzi do granicy Trójmiejskiego Parku 
Krajobrazowego i skręca wzdłuż tej granicy na wschód, 
dalej brzegiem lasu biegnie w kierunku południowo – 
wschodnim, przecina rzekę Strzyżę powyżej ulicy 
Szczodrej, a następnie skręca w kierunku północno – 
wschodnim wzdłuż dawnej linii kolejowej. Następnie 
biegnie ulicą Dolne Migowo, przecina ulicę Rakoczego, 
na wysokości wału kolejowego, obejmując stację Kolei 
Metropolitarnej Brętowo i przystanek tramwajowy 
Brętowo, dalej przebiegając po wschodniej stronie 
nasypu kolei w kierunku ulicy Ogrodowej, łączy się z 
ulicą Srebrniki. Dalej zachodnią stroną całej ulicy 
Srebrniki - przecinając nową Trasę Słowackiego oraz 
starą ulicę Słowackiego na wysokości „Bramy 
Brętowskiej” ( przy ul Słowackiego 67, bez budynku 

Słowackiego 61, obejmując budynek „Brama 

Brętowska”, zbiornik retencyjny w Brętowie, parafię 

pw. Matki Boskiej Nieustającej Pomocy w Gdańsku 

Brętowie, Cmentarz Brętowski oraz ulicę Trawki ) łączy 
się od strony zachodniej z ulicą Arciszewskiego do  
skrzyżowania ulicą Ludową, dalej przez las zamyka 
granicę dzielnicy Brętowo północna krawędź Ogrodów 
działkowych „Niedźwiednik” łącząc się lasem z ulicą 
Góralską. 

Rada Osiedla Brętowo 

Brętowo wg obowiązujących obecnie 
granic znajduje się na terenie należącym 
do Wrzeszcza Górnego, co dla wielu 
mieszkańców jest absurdem.  
Taki sam status mają: Parafia Rzymsko – 
Katolicka w Gdańsku Brętowie, Cmentarz 
Brętowski, budynek „Brama Brętowska”, 
zbiornik retencyjny w Gdańsku Brętowie, 
a także w niedalekiej przyszłości 
przystanek tramwajowy Brętowo przy 
ulicy Rakoczego. Parafia do której należą 
mieszkańcy ulicy Potokowa, Słowackiego, 
Leśna Góra, Góralska, Ogrodowa, Trawki 
należy w obecnej chwili do dzielnicy 
Wrzeszcz Górny. Obecny podział 
administracyjny jest mylący. Parafia od 
początku jej istnienia (od 1929 r.) zawsze 
była integralną częścią Brętowa i do 
chwili obecnej nosi nazwę „Parafia …. w 
Gdańsku Brętowie”. (Pierwsze Msze Św. w 
nowo wybudowanej wówczas na ziemi 
Brętowskiej kapliczce (1912 rok),  
odprawiano oficjalnie dwa lata później, na 
wniosek mieszkańców Brętowa do 
Biskupa chełmińskiego, gdyż Parafia Serca 
Jezusowego we Wrzeszczu była zbyt 
odległa. 
2. Mieszkańcy ulicy Trawki oraz budynku 
„Brama Brętowska” na ul. Słowackiego 
67, biorący udział w wyborach  nie 
wiedzą, gdzie mają się zgłaszać aby 
wybrać swoich przedstawicieli. Podczas 
wyborów do Rady Osiedla  I oraz II 
kadencji mieszkańcy, którzy zdecydowali 
się na udział w wyborach, kierowali się do 
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ZKPiG nr 24, sądząc, że to jest ich Okręg 
Wyborczy. Nie dziwi to, gdyż na co dzień 
korzystają ze sklepów na terenie Osiedla 
Brętowo  (na ulicy Trawki nie ma ani 
jednego sklepu spożywczego!). Niestety 
nie podążają na wybory do Wrzeszcza, 
ponieważ od zawsze rejon ulicy Trawki 
„przynależał” do Brętowa. Mieszkańcy 
chcą głosować na swoich ludzi i przyjaciół 
-  na osoby które znają. 
3. Dzieci i młodzież korzystają z trzech 
szkół ( ZKPiG nr 24, Szkoły im. św Jana De 
La Salle, Szkoły Podstawowej 
NIEDŻWIADEK), z Biblioteki, Punktu 
Przedszkolnego „Misiowy Raj”, Żłobka „U 
Margolci", ze sklepów i placów zabaw 
położonych na terenie Osiedla Brętowo. 
Nawet na spacery przychodzą na teren 
Osiedla Brętowo. 
4.Mieszkańcy ze swoimi problemami 
zwracają się do Rady Osiedla Brętowo i 
sami sugerują, że do Wrzeszcza nie należą 
tylko do Brętowa. 
5.Archiwalne zapiski mówią, że Dwór 
Srebrniki wraz z Młynem należał do 
Brętowa. Granica przebiegała wzdłuż 
dzisiejszej ulicy Srebrniki.  
6.Proboszcz Parafii pw. Matki Boskiej 
Nieustającej Pomocy w Gdańsku – 
Brętowie wyraża aprobatę ws. zmian 

granic Osiedla Brętowo, 

7.Rada Dzielnicy Wrzeszcz Górny 
(wstępnie) nie wyraża sprzeciwu ws. 
zmiany granic na proponowane.  
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46) 

Nie dotyczy 

 

Nie zgadzamy się na odebranie fragmentu ul. 
Starogardzkiej z Domem Pomocy Społecznej 
„Orunia” na czele w poczet Dzielnicy Chełm. 

Zmiana granic 

Nie dotyczy – korekta mapy 

Rada Osiedla Orunia-Św. Wojciech-Lipce  
 

Wspomniany DPS mocno angażuje się w 
życie społeczno-kulturalne mieszkańców 
Św. Wojciecha, należących do naszej 
jednostki pomocniczej. Ponadto 
mieszkańcy w/w ulicy są mentalnie 
związani z Orunią. 

47) 

Nie dotyczy 

Proponujemy włączenie ulic: Czirenberga, 
Hoene,  Rozrażewskiego,  Świechockiego, 
Działyńskiego, Konstantego Dominika, 
Rzączyńskiego oraz Krzemową, Uranową, a 
także fragment ul. Platynowej do naszej 
Dzielnicy. 

Zmiana granic 

Nie dotyczy – korekta mapy i spisu ulic 

Rada Osiedla Orunia-Św. Wojciech-Lipce  
 

Zgodnie z Uchwałą XV/89/90 Rady Miasta 
Gdańska z dnia 19 grudnia 1990 roku  
w sprawie nadania nazw ulicom w 
mieście Gdańsku w paragrafach 17-23 
zdecydowano nadać nazwy ulicom  
w okolicach ulic: Krzemowej, Uranowej 
oraz Platynowej. „Nowym ulicom w 
dzielnicy Orunia Komisja Kultury 
proponuje nadać imiona osób związanych 
z Orunią i Starymi Szkotami”. Nowe ulice 
powstały w Dzielnicy Orunia, dlatego też 
powinny należeć do jednostki 
pomocniczej Orunia-Św. Wojciech-Lipce. 
Niejednokrotnie zdarzało się, iż 
mieszkańcy budynków z SM „Orunia” 
zgłaszali się ze swoimi problemami  
i wnioskami do naszej Rady. 

48) 

Nie dotyczy 

Choć historycznie ulica Kolonia Anielinki 
znajduje się w Starych Szkotach, powinna w 
całości należeć do Dzielnicy Chełm 

Zmiana granic 

Nie dotyczy – korekta mapy i spisu ulic. 

Rada Osiedla Orunia-Św. Wojciech-Lipce  
 

Mieszkańcy identyfikują się z Chełmem, a 
w niedalekiej przyszłości na terenach 
ogródków działkowych pojawi się 
zabudowa mieszkaniowa, która jeszcze 
bardziej wzmocni ich przynależność do 
sąsiedniej jednostki pomocniczej. 

49) 
Załącznik nr 
2 

Zmiana granic Dzielnicy Strzyża poprzez 
dołączenie do terytorium Dzielnicy Strzyża 
nieruchomości zabudowanych przy ulicy 
Makuszyńskiego 1, 3 i 5 

Zmiana granic zgodnie z załącznikiem do Uchwały Nr 
X/72/2012 Rady Osiedla Strzyża z dnia 4 września 
2012 roku w sprawie wniosku o powiększenie terenu 
Osiedla Strzyża.  

Odpowiedź na zgłaszane postulaty 
mieszkańców i wole Rady Osiedla Strzyża 
wyrażoną w cytowanej uchwale. Dojazd do 
przedmiotowych budynków możliwy jest 
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Rada Osiedla Strzyża 
Andrzej Witkiewicz - Strzyża  

tylko przez teren jednostki pomocniczej 
Strzyża. (Ponadto więzi społeczne, jak i 

wybór parafii przemawiają za 

przedmiotowym rozwiązaniem – dodane 

przez  pana Witkiewicza) 

50) 
Załącznik nr 
2 

Zmiana granic dzielnicy Strzyża poprzez 
dołączenie do terytorium Dzielnicy Strzyża 
terenu byłych koszar we Wrzeszczu czyli 
obszaru pomiędzy ulicami Chrzanowskiego. 
Słowackiego oraz aleja Grunwaldzką.  

Zmiana granic zgodnie z załącznikiem do Uchwały Nr 
X/72/2012 Rady Osiedla Strzyża z dnia 4 września 
2012 roku w sprawie wniosku o powiększenie terenu 
Osiedla Strzyża. 
Rada Osiedla Strzyża 
Andrzej Witkiewicz - Strzyża 

Odpowiedź na zgłaszane postulaty 
mieszkańców i wole Rady Osiedla Strzyża 
wyrażoną w cytowanej uchwale. 
Wniosek o włączenie terenu koszar został 

złożony już w czasie uchwalanie obecnie 

obowiązujących statutów z 2003 r. Jednak 

pomimo upływu 10 lat nie został 

rozpatrzony. Wniosek ten był w miedzy 

czasie ponawiany. Przedmiotowy teren jest 

odcięty od zasadniczego obszaru Wrzeszcz 

Górnego arteriami komunikacyjnymi, al. 

Grunwaldzką i Nową Słowackiego. 

Proponowane rozwiązanie sprawi także, że 

przez teren Dzielnicy będzie przepływała 

rzeka o tej samej nazwie – Strzyża 

51) 
Opis Granic  

Bardziej precyzyjnie opisać granice działania 
Rady Dzielnicy. 

Brak  
Kazimiera Juraczko – Wzgórze Mickiewicza 

Brak  

    

Nie dotyczy  UWAGI GENERALNE  = Piotr  Dwojacki  
Przedstawiony do zaopiniowania projekt nie 
wynika z diagnozy i oceny aktualnego, 
marnego stanu demokracji lokalnej w 
Gdańsku. Nie odpowiada na potrzebę 
awansu Gdańska do grona miast o dobrych 
standardach reprezentacji mieszkańców i ich 
wpływu na sprawy dzielnic.  

Trudne do przyjęcia są przepisy, w których:  

- jednostki organizacyjne Miasta Gdańska nie 

Nie dotyczy Nie dotyczy  
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mają obowiązku informowania mieszkańców 
dzielnic o zamierzeniach dotyczących tych 
dzielnic,  

- przedstawicielstwa mieszkańców (rady 
dzielnic) nie mają prawa opiniowania planów 
remontów lokalnych ulic i utrzymania zieleni,  

- rady dzielnic nie mają prawa do wnoszenia 
projektów uchwał pod obrady i głosowanie 
Rady Miasta (brak prawa inicjatywy 
uchwałodawczej),  

- jednostki organizacyjne miasta nie mają 
obowiązku reagowania na wnioski i 
korespondencję ze strony rad dzielnic,  

- informacje pisemne (biuletyny) 
publikowane przez rady dzielnic mają w 
dalszym ciągu zakazane bądź podlegać 
cenzurze, a rady dzielnic nie mają prawa 
wydatkowania środków na informowanie 
mieszkańców o sprawach dzielnic.  

Trudno zaakceptować brak refleksji na temat 
wielkości jednostek pomocniczych mających 
status dzielnic Gdańska. Wątpliwy jest 
sposób ustalenia granic wielu z nich. Nie 
rozumiem na przykład powodów, dla których 
osobnym bytem miałaby być dzielnica 
„Aniołki” złożona z części Siedlec i Górnego 
Wrzeszcza.  

Dodatkowo należy zwrócić uwagę, że 
proponowana forma statutu jest niechlujna 
pod względem redakcyjnym, zaś struktura i 
kolejność treści w projekcie uchwały obniża 
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komunikatywność dokumentu.  

    

Sporządziła:  
Bogusława Pieklik  
Gdańsk, dnia 6 luty 2014r. 
 

 

 


